
کاهش ۱.۱ میلیون تومانی قیمت سکه 
در نخستین روز پیش فروش

در روز گذشــته اولین جلسه پیش فروش های سکه ها توسط مرکز مبادله ایران، برگزار شد و ساعت 
۱۵ به پایان رســید؛ در اولین روز از فروش ســکه ها، بهای انواع قطعات سکه کاهش خود را نشان 

داد؛ تا جایی که بهای هر قطعه سکه تمام طرح جدید یک میلیون و ۱۰۰ هزار تومان ارزان شد.
به گزارش ایسنا، روز گذشته )یکشنبه( اولین طرح پیش فروش سکه در مرکز مبادله ایران از طریق 
سامانه معاملات سکه طلای مرکز مبادله ایران برگزار شد؛ در جلسات پیش فروش سکه که بر مبنای 
میزان حجم پیش فروش )یک میلیون قطعه انواع سکه طلا( برگزار می شود، کلیه اشخاص حقیقی با 
تابعیت ایرانی که بالای ۱۸ سال تمام شمسی سن داشته و در سامانه معاملات سکه طلا مرکز مبادله 
ایران ثبت نام کرده باشــند، می توانند اقدام به پیش خرید سکه کنند.همانطور که پیش تر نیز اعلام 
شده بود، هر متقاضی امکان پیش خرید حداکثر تا سقف شش سکه شامل یک قطعه تمام سکه، دو 
قطعه نیم سکه و سه قطعه ربع سکه بهار آزادی را خواهد داشت.جلسه پیش فروش راس ساعت ۱۲ 
ظهر هر روز )طی سه روز مشخص شده( آغاز می شود و تا ساعت ۱۴ ادامه دارد؛ بر این اساس بازه 
زمانی ثبت سفارش در هر جلسه پیش فروش برای سکه های تمام در هر جلسه از ساعت ۱۲ الی ۱۴، 
برای نیم ســکه از ساعت ۱۲ و ۳۰ تا ۱۴ و ۳۰ دقیقه و برای ربع سکه ۱۳ الی ۱۵ است؛ در نهایت 
نتیجه پیش فروش پس از پایان جلسات پیش فروش در پروفایل متقاضی در سامانه قابل مشاهده 
اســت.اولین روز برگزاری جلســه پیش فروش ســکه، اثر خود را بر بازار گذاشته و منجر به کاهش 
قیمت ها در بازار سکه و طلا نسبت به آخرین معاملات روز گذشته خود شده بود.بر اساس آخرین 
معاملات بازار ســکه و طلا در روز شــنبه و آخرین قیمت بازار در روز یکشنبه )ساعت ۱۵:۱۷(، هر 
قطعه سکه تمام طرح جدید با یک میلیون و ۱۰۰ هزار تومان کاهش نسبت به آخرین قیمت سکه 
در روز گذشته خود، به ۷۳ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان رسید.سکه تمام طرح قدیم با ۷۰۰ هزار تومان 
به ۶۹ میلیون و ۸۰۰ هزار تومان رسید. نیم سکه نیز ۱.۱ میلیون تن کاهش قیمت را تجربه کرده 
و از ۴۱ میلیون و ۸۰۰ هزار تومان به ۴۰ میلیون و ۷۰۰ هزار تومان رسیده است. ربع سکه از ۲۱ 
میلیون تومان به ۲۰ میلیون و ۶۰۰ تومان رسید و ۴۰۰ هزار تومان رسیده است.سکه های یک گرمی 
بانک مرکزی ۲۰۰ هزار تومان ارزان تر شده و از ۱۰ میلیون و ۷۰۰ به ۱۰ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان 
رسید.این درحالیست که بازارهای جهانی در روز گذشته، تعطیل و اونس جهانی طلا ثابت، ۲۸۸۲ 
دلار بود.همراستا با کاهش بهای انواع قطعات سکه، قیمت طلا در بازار  روز گذشته نیز کاهشی بوده 
است. هر مثقال طلای آب شده ۱۳۱ هزار تومان نسبت به آخرین معاملات روز شنبه، کاهش قیمت 
داشته و به ۲۸ میلیون و ۲۴۹ هزار تومان رسیده است.هر گرم طلای ۱۸ عیار نیز با حدود ۳۰ هزار 

تومان کاهش، شش میلیون و ۵۲۱ هزار تومان به ازای هر گرم مبنای معاملات طلا قرار گرفت.

استراتژیســت های گروه آی ان جی )ING(، با بررسی چشــم انداز تجاری آسیا تحت 
سناریوی تعرفه های ۲۵ درصدی جدید آمریکا بر واردات فولاد و آلومینیوم، کشورهای 
برنده و بازنده این منطقه در جنگ تعرفه ای ترامپ را ارزیابی کردند.به گزارش ایسنا، 
این شــرکت چندملیتی بانکداری و خدمات مالی بر این باور است که ویتنام بیش از 
ســایرین، در معرض آســیب قرار دارد زیرا صادرات فولاد و آلومینیوم این کشور به 
آمریکا، معادل ۰.۳ درصد از تولید ناخالص داخلی در ســال ۲۰۲۴ بوده است و نقش 
ویتنام به عنوان پالایشــگر اصلی فولاد نیمه فرآوری شده چینی برای صادرات مجدد، 
آسیب پذیری این کشور را تشدید می کند.کره جنوبی نیز در معرض آسیب قابل توجه 
قرار دارد و در حالی که اکنون، از ســهمیه صادرات بدون تعرفه برخوردار اســت، اما 
صادرات اخیرش به آمریکا، کمتر از این سهمیه، ثبت شده است.در گزارش این گروه 
مستقر در هلند آمده است: در حالی که مشخص نیست ترامپ سیستم سهمیه بندی 
را حــذف خواهد کرد یا خیر، اما به نظر می رســد که کــره جنوبی از فرصت مذاکره 
برخوردار است. به طور کلی، سیاست »اول آمریکا« ترامپ، بر کشورهای شمال آسیا، 
به ویژه چین، کره و ویتنام که مازاد تجاری بزرگی با آمریکا دارند و به شدت به تقاضای 
خارجی وابســته هستند، بیشترین تاثیر را خواهد گذاشت. به گفته استراتژیست های 
آی ان جی، جاه طلبی های ترامپ برای افزایش تولید داخلی کالاهای فناوری پیشرفته، 
بر اقتصادهای آسیایی که صادرکنندگان عمده نیمه رساناها، هوش مصنوعی و کالاهای 
مرتبط با بخش انرژی جدید هستند، تاثیرگذار خواهد بود و ژاپن و تایوان نیز به دلیل 
صادرات قابل توجه خود در این بخش ها، با خطرات شدیدتری روبرو هستند.در مقابل، 
هند و فیلیپین کمتر در معرض خطر قرار دارند، زیرا اقتصاد آنها بیشــتر تحت تاثیر 
تقاضای داخلی است. با این حال، این گروه هشدار داد که اگر هدف تعرفه های ترامپ 
بر تجارت خدمات باشد، بر بخش هایی مانند برون سپاری و خدمات نرم افزاری می توانند 
تاثیر منفی بگذارد.تاثیر این تعرفه ها بر مالزی، تایلند و اندونزی به میزان متوسط است 

زیــرا تغییرات اخیــر زنجیره تامین مالزی و تایلند به ترتیب در تامین نیمه رســانا و 
خودرو، جاذب شــوکی ایجاد می کنند و بخش خودروهای برقی اندونزی ممکن است 
از لغو مشوق های ترامپ تحت قانون کاهش تورم آمریکا، آسیب ببیند.گروه آی ان جی 
خاطرنشان کرد: وابستگی فزاینده »انجمن کشورهای جنوب شرقی آسیا« )آ سه آن( 
به چین، می تواند تاثیر تعرفه ها را تشــدید کند. چین تقریبا ۲۶ درصد از کل واردات 
»انجمن کشورهای جنوب شرقی آسیا« در سال ۲۰۲۴ را به خود اختصاص داده که 
نسبت به ۱۶ درصد در یک دهه قبل، افزایش قابل توجهی داشته است.تاثیر تعرفه ها 
بر بخش های مختلف متفاوت و الکترونیک به عنوان آسیب پذیرترین بخش، برجسته 
اســت. سهم رو به رشد ویتنام در صادرات لوازم الکترونیکی به آمریکا که تحت تاثیر 
اســتراتژی »چاینا پلاس وان« بوده است، این کشور را در معرض آسیب از تعرفه های 
آمریکا قرار می دهد. علاوه بر این، نقش مهم مالزی در تامین مدار یکپارچه )آی سی( 

به آمریکا و مکزیک، مورد دیگری از این آسیب پذیری است.
آســیا نه فقط تامین کننده مهم قطعات الکترونیکی میانی برای آمریکا و چین است، 
بلکه برای مکزیک هم با وجود مســافت دور، یک تامین کننده مهم به شمار می رود. 
از ســوی دیگر، گروه آی ان جی می گوید که »آ ســه آن« و هند می توانند از افزایش 
سرمایه گذاری مستقیم خارجی آمریکا، ســود ببرند. همچنین این بانک خاطرنشان 
کرد که منافع آمریکا در آســیا افزایش یافته و یک سوم ورودی خالص سرمایه گذاری 
مستقیم خارجی به »آ سه آن«در سال ۲۰۲۳ را به خود اختصاص داده است و  نشان 
می دهد که »آ سه آن« نقش مهمی در استراتژی »چاینا پلاس وان«ایفا می کند.پایگاه 
خبری اینوســت گزارش کرد، شرکت های بزرگ آمریکایی مانند اینتل، اپل و گوگل 
در حال گسترش فعالیت های خود در ویتنام، مالزی و تایلند هستند که به طور بالقوه، 
تاثیر فوری تعرفه های جهانی را کاهش می دهند و راه را برای مذاکرات تجاری دوجانبه 

آینده، ازجمله توافق نامه های تجارت دیجیتال باز می کنند.

ورود LPG به سبد سوخت برای 
جبران ناترازی بنزین

تنوع سبد سوختی کشور یکی از راهکار های جبران ناترازی انرژی در کشور به شمار 
می رود و حالا قرار اســت دوباره LPG به ســبد سوخت کشور برای جبران بخشی از 
ناترازی سوخت ورود پیدا کند.به گزارش خبرنگار مهر، طی سال های گذشته روزانه ۲ 
تا ۳ برابر نیاز واقعی مردمی که به شبکه گاز کشور دسترسی نداشتند گاز مایع توزیع 
می شد، اما همیشــه در برخی استان ها به ویژه استان های جنوبی کشور، گله از عدم 
دستیابی مصرف کنندگان واقعی به گاز مایع به اندازه کافی و در زمان مناسب وجود 
داشت.این امر ناشی از انحراف مصرف گاز مایع در کشور بود؛ بخشی از گاز مایعی که 
با نرخ یارانه ای برای مصرف خانگی و یا صنفی که به شــبکه گاز دسترسی نداشتند 

توزیع می شــد، یا خارج از مرزها ســردرمی آورد و یا به صورت غیرمجاز در خودروها 
مورد استفاده قرار می گرفت. اما با ساماندهی توزیع گاز مایع در قالب سامانه سدف، از 
عرضه مازاد گاز مایع با شناسایی مصرف کنندگان واقعی جلوگیری شد. در این بین اما 
طرحی مطرح شده که می تواند دوباره عرضه گاز مایع را از ساماندهی خارج کند و برای 
ســال های متمادی، عرضه نابسامان آن را دامن گیر کشور کند. ورود گاز مایع به سبد 
خودروها به بهانه تنوع بخشی به سبد تأمین انرژی بخش حمل ونقل که در سال های 
اخیر مطرح شده بود، بار دیگر مطرح شده و در دستور کار وزارت نفت قرار گرفته است.

تنوع بخشی به سبد سوخت خودروها با توســعه CNG و بهره برداری از ظرفیت های 
مغفول این بخش می تواند جوابگوی نیاز کشور باشد و ناترازی بنزین را در گام نخست 
برطرف کند، اما ورود LPG به سبد سوخت خودروها، می تواند ناترازی جدیدی برای 
کشور به دنبال داشته باشد. با این وجود میانه های دی ماه سال جاری بود که »کرامت 
ویس کرمی« مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی، از برنامه ورود LPG به 
سبد سوخت خودروها خبر داد و گفت: "براساس قانون برنامه هفتم، متنوع سازی سبد 

سوخت در دستور کار قرار گرفته است.
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محاسبه قیمت سکه با دلار 
۱۰۰ هزار تومانی واقعی است؟

اخیرا برخی مباحث درباره محاســبه قیمت ســکه طلا با نرخ دلار 
۱۰۰ هزار تومانی مطرح شــده که بدون احتســاب مولفه هایی از 
جمله حباب ســکه در اثــر افزایش تقاضا، افزایش ریســک های 
سیاســی، انتظارات تورمی و برخــی مولفه هــای اقتصادی و غیر 
اقتصادی اثرگذار بر نرخ طلا و ســکه، به دور از واقعیت اســت.
به گزارش ایســنا، در روزهای اخیر، هم زمــان با افزایش مقطعی 
نرخ ارز، برخی از فعالان رســانه ای و کارشناســان اقتصادی در 
شــبکه های اجتماعی نســبت به فروش ســکه های طــلای بانک 
مرکــزی، انتقادهایی را مطــرح کرده اند. یکی از ایــن انتقادها، 
فروش ســکه طلا با نرخ هــای بالای دلار بوده اســت. در برخی 
اظهارنظرها مطرح شــده اســت که بانک مرکزی در حال فروش 
ســکه طلا با دلار بالای ۱۰۰ هزار تومانی است. درحالیکه بررسی 
اقتصادی ســازوکار تعیین قیمت ســکه و فروش آن به متقاضیان 
نشــان دهنده عدم صحت این موضوع است.واقعیت این است که 
در برخی از نظرات در زمینه حراج ســکه توســط بانک مرکزی، 
مفهوم »حباب قیمتی ســکه« لحاظ نمی شــود؛ حباب قیمتی یکی 
از اصطلاحــات رایج در بازارهای مالی اســت. به طور معمول در 
مواقعــی که قیمت یک کالا یا دارایی در بازار از ارزش واقعی آن 
فاصله بگیرد؛ ســرمایه گذاران از شکل گیری حباب قیمت و لزوم 
احتیاط بیشــتر در معاملات صحبت می کننــد. برای مثال به دلیل 
اینکه در میان انوع قطعات ســکه طلا، ربع ســکه نسبت به دیگر 
ســکه ها، قیمت پایین تری دارد؛ مورد اســتقبال بیشتری نیز قرار 
می گیــرد و با توجه  بــه اینکه عرضه و تقاضــا، قیمت را در بازار 
مشــخص می کند، با افزایش تقاضا، حباب ربع ســکه نیز افزایش 
می یابــد.  بنابراین نمی تــوان افزایش حباب قیمتــی در قطعات 
مختلف ســکه طلا و به خصــوص ربع ســکه را در نظر نگرفت و 
اســتدلال کرد که سکه با دلار ۱۰۰ هزار تومانی فروخته می شود؛ 
چراکه بخش مهمی از این نرخ، همان حبابی است که به آن توجه 
نمی شــود.از طرف دیگر در حراج های ســکه قیمت پایه از پیش 
تعیین شده وجود ندارد و متقاضیان، قیمت پیشنهادی خود را ثبت 
می کنند که این قیمت ها تابعی از تقاضای عموم متقاضیان اســت 
و نمی تــوان گفت در حراج ها نرخ مشــخصی مبنــای عرضه قرار 
می گیرد، بلکه این خریداران هستند که با آگاهی نسبت به قیمت 
انواع قطعات ســکه در بــازار و همچنین میزان حبــاب قیمتی، با 
یکدیگر ســر خرید سکه با قیمت پیشنهادی خود رقابت می کنند.
همچنین قیمت ســکه طــلا به عنوان یک کالا که بــرای تقاضای 
مصرفی یا سرمایه گذاری به متقاضیان خرد عرضه می شود، صرفا 
تابــع نرخ ارز نبوده و به بســیاری از متغیرهــای دیگر اقتصادی 
و غیراقتصادی وابســته اســت. عدم توجه به وابستگی قیمت یک 
دارایــی به تعداد زیــادی از متغیرها و اســتخراج نرخ ارز مبنای 
فروش آن دارایی صرفا با تقســیم کردن ارزش ریالی دارایی به 
قیمت دلاری آن، نمی تواند دارای نتایج واقعی باشد. این رویکرد 
به مانند آن است که نرخ ارز چند صد هزار تومانی را برای انواع 
خودروهای خارجی موجود در کشــور یا انــواع کالاهای قدیمی 
استخراج کنیم. درحالیکه بخش بزرگی از افزایش قیمت این نوع 
کالاها تابع عوامل غیراقتصــادی مانند انتظارات تورمی، ممنوعیت 
واردات، ریسک های سیاسی، فرهنگ عمومی و غیره است.   براین 
اســاس، به نظر می رسد که نرخ ارز اســتخراج شده از معاملات 
ســکه به دور از واقعیت است و محاسبه آن بدون در نظر گرفتن 
همه عوامــل اقتصادی و غیراقتصادی موثر بر قیمت ســکه و طلا 

نادرست است.

محاسبه قیمت سکه با دلار 
۱۰۰ هزار تومانی واقعی است؟

اخیرا برخی مباحث درباره محاســبه قیمت ســکه طلا با نرخ دلار 
۱۰۰ هزار تومانی مطرح شــده که بدون احتســاب مولفه هایی از 
جمله حباب ســکه در اثــر افزایش تقاضا، افزایش ریســک های 
سیاســی، انتظارات تورمی و برخــی مولفه هــای اقتصادی و غیر 
اقتصادی اثرگذار بر نرخ طلا و ســکه، به دور از واقعیت اســت.
به گزارش ایســنا، در روزهای اخیر، هم زمــان با افزایش مقطعی 
نرخ ارز، برخی از فعالان رســانه ای و کارشناســان اقتصادی در 
شــبکه های اجتماعی نســبت به فروش ســکه های طــلای بانک 
مرکــزی، انتقادهایی را مطــرح کرده اند. یکی از ایــن انتقادها، 
فروش ســکه طلا با نرخ هــای بالای دلار بوده اســت. در برخی 
اظهارنظرها مطرح شــده اســت که بانک مرکزی در حال فروش 
ســکه طلا با دلار بالای ۱۰۰ هزار تومانی است. درحالیکه بررسی 
اقتصادی ســازوکار تعیین قیمت ســکه و فروش آن به متقاضیان 
نشــان دهنده عدم صحت این موضوع است.واقعیت این است که 
در برخی از نظرات در زمینه حراج ســکه توســط بانک مرکزی، 
مفهوم »حباب قیمتی ســکه« لحاظ نمی شــود؛ حباب قیمتی یکی 
از اصطلاحــات رایج در بازارهای مالی اســت. به طور معمول در 
مواقعــی که قیمت یک کالا یا دارایی در بازار از ارزش واقعی آن 
فاصله بگیرد؛ ســرمایه گذاران از شکل گیری حباب قیمت و لزوم 
احتیاط بیشــتر در معاملات صحبت می کننــد. برای مثال به دلیل 
اینکه در میان انوع قطعات ســکه طلا، ربع ســکه نسبت به دیگر 
ســکه ها، قیمت پایین تری دارد؛ مورد اســتقبال بیشتری نیز قرار 
می گیــرد و با توجه  بــه اینکه عرضه و تقاضــا، قیمت را در بازار 
مشــخص می کند، با افزایش تقاضا، حباب ربع ســکه نیز افزایش 
می یابــد.  بنابراین نمی تــوان افزایش حباب قیمتــی در قطعات 
مختلف ســکه طلا و به خصــوص ربع ســکه را در نظر نگرفت و 
اســتدلال کرد که سکه با دلار ۱۰۰ هزار تومانی فروخته می شود؛ 
چراکه بخش مهمی از این نرخ، همان حبابی است که به آن توجه 
نمی شــود.از طرف دیگر در حراج های ســکه قیمت پایه از پیش 
تعیین شده وجود ندارد و متقاضیان، قیمت پیشنهادی خود را ثبت 
می کنند که این قیمت ها تابعی از تقاضای عموم متقاضیان اســت 
و نمی تــوان گفت در حراج ها نرخ مشــخصی مبنــای عرضه قرار 
می گیرد، بلکه این خریداران هستند که با آگاهی نسبت به قیمت 
انواع قطعات ســکه در بــازار و همچنین میزان حبــاب قیمتی، با 
یکدیگر ســر خرید سکه با قیمت پیشنهادی خود رقابت می کنند.
همچنین قیمت ســکه طــلا به عنوان یک کالا که بــرای تقاضای 
مصرفی یا سرمایه گذاری به متقاضیان خرد عرضه می شود، صرفا 
تابــع نرخ ارز نبوده و به بســیاری از متغیرهــای دیگر اقتصادی 
و غیراقتصادی وابســته اســت. عدم توجه به وابستگی قیمت یک 
دارایــی به تعداد زیــادی از متغیرها و اســتخراج نرخ ارز مبنای 
فروش آن دارایی صرفا با تقســیم کردن ارزش ریالی دارایی به 
قیمت دلاری آن، نمی تواند دارای نتایج واقعی باشد. این رویکرد 
به مانند آن است که نرخ ارز چند صد هزار تومانی را برای انواع 
خودروهای خارجی موجود در کشــور یا انــواع کالاهای قدیمی 
استخراج کنیم. درحالیکه بخش بزرگی از افزایش قیمت این نوع 
کالاها تابع عوامل غیراقتصــادی مانند انتظارات تورمی، ممنوعیت 
واردات، ریسک های سیاسی، فرهنگ عمومی و غیره است.   براین 
اســاس، به نظر می رسد که نرخ ارز اســتخراج شده از معاملات 
ســکه به دور از واقعیت است و محاسبه آن بدون در نظر گرفتن 
همه عوامــل اقتصادی و غیراقتصادی موثر بر قیمت ســکه و طلا 

نادرست است.

فروش »متری مسکن« تهدیدی 
جدی برای آینده بازار ملک

نایب رئیس اتحادیه املاک نســبت به فروش متری مسکن هشدار داد 
و گفت: عدم نظارت بر این وضعیت خطرات جدی برای سرمایه گذاران 
و آینــده بازار ملک بــه همراه خواهــد داشــت.داوود بیگی نژاد نایب 
رئیــس اتحادیه امــلاک در گفتگو با خبرنگار مهر با اشــاره به فروش 
متری مســکن به دلیــل کاهش قدرت خرید عموم مســتأجران اظهار 
کرد: در حال حاضر بازار مســکن با مشــکلات جدی مواجه است؛ یکی 
از موضوعاتــی کــه اخیراً به شــدت در این بازار مطرح شــده، متری 
فروشی اســت. کاهش قدرت خرید مردم و افزایش هزینه های ساخت 
باعث شــده که برخی از فعالان بازار مســکن به این روش روی آورند. 
متأســفانه در شــرایط فعلی، فروش متری به یکی از ابزارهایی تبدیل 
شــده که برخی از افراد و شرکت ها برای جذب سرمایه های خرد مردم 
از آن اســتفاده می کنند.وی افــزود: طبق قانــون، پیش فروش ها باید 
تحت نظارت و با مجوزهای مشــخص انجام شــوند، اما متأســفانه در 
عمــل نظارت کافی بر این روند وجود ندارد. در این شــرایط، خطرات 
زیادی برای ســرمایه گذاران خرد به وجود می آید. در بسیاری از موارد، 
پلتفرم های غیررســمی و دفاتر مشــاوره املاک بــدون مجوزهای لازم 
اقدام به ثبت قراردادهای پیش فــروش می کنند، که این خود می تواند 
تبعات جدی در آینده داشــته باشد.بیگی نژاد با اشاره به تبعات فروش 
متری مســکن تصریح کرد: در برخی از پروژه ها، یک واحد مســکونی 
بــه چند نفر به صــورت پیش فروش فروخته می شــود که این موضوع 
می تواند باعث ایجاد مشــکلات حقوقی، قانونی و اجتماعی گسترده ای 
شود. در چنین شــرایطی، نه تنها ســرمایه های مردم تهدید می شود، 
بلکــه در آینده مشــکلات عدیده ای برای کســانی کــه وارد این روند 
شــده اند، ایجاد خواهد شــد.نایب رئیس اتحادیه امــلاک افزود: بازار 
مســکن همچنان در رکود تورمی قرار دارد و این روند به نظر می رسد 
کــه تا پایان ســال ادامه یابد. با توجــه به اینکه قــدرت خرید مردم 
کاهش یافته، بسیاری از خریداران ترجیح می دهند از روش هایی مانند 
پیش فروش ها برای ورود به بازار مســکن اســتفاده کنند. این در حالی 
است که پیش بینی می شود این روند در بلندمدت به بحران های جدی 
در بازار مسکن تبدیل شود و مشــکلات زیادی را برای سرمایه گذاران 
خــرد به همــراه آورد.وی در پایــان تأکید کرد: در نهایــت، نظارت و 
شفافیت در فرآیندهای پیش فروش و متری فروشی ضروری است. باید 
از بروز هرگونه مشــکلات قانونی و اقتصادی برای مردم جلوگیری شود 

و سیســتم های نظارتی به طور جدی وارد عمل شوند.

سر مقاله رهبر انقلاب در دیدار هزاران نفر از مردم آذربایجان شرقی:

مسئله امروز ما تهدید نرم افرازی دشمن است
سهم پرداخت وام های خرد ۲ 

برابر شده است

صنایع از قطعی برق چقدر خسارت دیدند؟

رئیس کل بانک مرکزی با تاکید بر اینکه ســهم پرداخت تسهیلات خرد به مردم نسبت به کل تسهیلات 
پرداختی شــبکه بانکی در ســالهای اخیر از ۱۱ درصد به ۲۳ درصد افزایش یافته است، گفت: این موضوع 
مهم، بستر ارتقای شمولیت مالی نظام بانکی را فراهم کرده و موجب شده مردم از تسهیلات بانکی در قالب 
های گوناگون استفاده کنند که همواره مورد تاکید بانک مرکزی و جزو اهداف عالیه این بانک بوده است.

به گزارش ایسنا، محمدرضا فرزین در همایش »چشم انداز صنعت لیزینگ و تنظیم گری« با اشاره اصول 
قانون بانک مرکزی و قانون برنامه هفتم توسعه در.....

سهم پرداخت وام های خرد ۲ برابر شده 
است

ابلاغ مصوبه کالابرگ الکترونیکی از سوی 
معاون اول رئیس جمهور

تأمین نیاز گوشت و مرغ در آستانه ماه رمضان
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رهبر انقلاب در دیدار هزاران نفر از مردم آذربایجان شرقی:گزیده خبر

مسئله امروز ما تهدید نرم افرازی دشمن است واکنش بقایی به ادعاهای بی اساس 
گروه ۷ علیه ایران

ســخنگوی وزارت امور خارجه با رد کامل ادعاهــای اخیر وزرای خارجه گروه هفت 
علیه جمهوری اســلامی ایران، اتهام های مطرح شــده علیه کشورمان را بی اساس و 
غیرمســئولانه توصیف کرد.به گزارش خبرگزاری مهر، اســماعیل بقائی سخنگوی 
وزارت امور خارجه با رد کامل ادعاهای اخیر وزرای خارجه گروه هفت علیه جمهوری 
اسلامی ایران، اتهام های مطرح شده علیه کشورمان را بی اساس و غیرمسئولانه توصیف 
کرد.سخنگوی وزارت امور خارجه متهم کردن ایران به رفتار بی ثبات کننده در منطقه 
را مضحک دانســت و با اشــاره به عملکرد کشــورهای عضو گروه ۷ به ویژه آمریکا، 
کانادا و سه کشور اروپایی در حمایت تسلیحاتی و مالی و سیاسی از رژیم نسل کش 
صهیونیســتی و دیگر مداخلات نظامی و سیاســی آنها در منطقه، تصریح کرد که 
بازگشت ثبات و امنیت به منطقه غرب آسیا مستلزم توقف سیاست های مداخله جویانه 
این کشــورها در امور منطقه است.بقائی با تاکید بر حق مشروع و مسئولیت قانونی 
دولت جمهوری اسلامی ایران برای دفاع از مردم، تمامیت سرزمینی و حاکمیت ملی 
ایران در برابر هرگونه تهدید و تجاوزی، توســعه توانمندی های نظامی- دفاعی ایران 
وفق حقوق و موازین بین المللی را لازمه این امر دانســت و تصریح کرد ظرفیت های 
دفاعی جمهوری اســلامی ایران علاوه بر تامین امنیت ملی کشور در راستای صلح 
و امنیت منطقه غرب آسیا است.ســخنگوی وزارت امور خارجه همچنین با بی مبنا 
دانســتن هرگونه تردیدی نسبت به ماهیت فعالیت های صلح آمیز هسته ای و برنامه 
غنی سازی ایران، تاکید کرد فعالیت صلح آمیز هسته ای ایران متناسب با نیازهای فنی 
و صنعتی کشــور، وفق حقوق و تعهدات بین المللی ایران ذیل معاهده عدم اشاعه و 
موافقتنامه پادمان طراحی و در حال اجرا است.ســخنگوی وزارت خارجه با یادآوری 
پیشــگامی ایران برای ایجاد منطقه خاورمیانه عاری از سلاح اتمی، تنها مانع تحقق 
این امر را رژیم اشغالگر صهیونیستی دانست که با برخورداری از حمایت همه جانبه 
کشورهای گروه ۷ - همزمان با نسل کشی در غزه و تجاوز به کشورهای منطقه - به 
توسعه جنگ افزارهای کشتار جمعی ادامه داده و صلح و امنیت بین المللی را با تهدید 

جدی مواجه ساخته است.

نشست با بانوان شاغل در صنعت نفت

مهاجرانی: استفاده از ظرفیت 
بانوان در صنعت نفت نیازمند 

شبکه سازی است

سخنگوی دولت گفت: استفاده از ظرفیت بانوان در صنعت نفت به تشکیل یک سمن 
و شبکه موثر نیازمند است و زنان اگر می خواهند یکدیگر را پیدا کنند و نقش آفرین 
باشــند باید در شبکه های این چنینی حضور داشــته باشند.به گزارش ایسنا، فاطمه 
مهاجرانی در نشست با بانوان شاغل در صنعت نفت که در عسلویه برگزار شد، با بیان 
اینکه زنان فرهیخته ای در حوزه صنعت فعال هســتند و این مایه خرســندی است، 
اظهار کرد: در مورد استفاده از ظرفیت سایر بانوان در این صنعت تاکید بر تشکیل یک 
سمن و شبکه موثر به شدت مورد نیاز است. زنان اگر می خواهند یکدیگر را پیدا کنند 
و نقش آفرین باشند باید در شبکه های این چنینی حضور داشته باشند.وی ادامه داد: 
ما باید وقتی اختیار می دهیم پاسخگویی هم بخواهیم. اقتدار، مسئولیت و پاسخگویی 
سه ضلع مدیریت امور است. ما بسیاری از اوقات از آموزش های مهارت های نرم غفلت 
می کنیم که باید به این امر بیش از پیش توجه داشته باشیم.سخنگوی دولت گفت: 
مسیر توسعه فردی مسیر بی انتهاست و باید تا پایان عمر همه ما در این مسیر حرکت 
کنیم.مهاجرانی تاکید کرد: موضوع پارک ویژه بانوان نیز از موضوعاتی اســت که به 
تقویت زیست اجتماعی کمک می کند. این موضوع را در عسلویه در دستور کار قرار 
دهیم چراکه راه کاهش معضلات اجتماعی، فعالیت های اجتماعی اســت.وی تاکید 
کرد: اســتفاده از ظرفیت های بانــوان در کارگروه ها و اجرای قوانین به ویژه در زمینه 
جوانی جمعیت و تشــکیل پارک ویژه بانوان، در کنار تشکیل سمن ها و شبکه های 
موثر از ســوی زنان برای تقویت ارتباط و همکاری با یکدیگر، نکاتی است که وعده 
اجرایی شــدن آن را در این جلسه، دریافت کرده ایم و امیدواریم بزودی جنبه اجرایی 

یابد.

امیرسرتیپ حاتمی:

ملت ایران در حوزه امنیت و هویت 
ملی مسامحه نمی کند

مشاور فرمانده معظم کل قوا در امور ارتش گفت: ملت بزرگ ایران اسلامی با وجود مشکلات 
معیشــتی به این بلوغ و بصیرت رسیده که در حوزه امنیت، هویت ملی و انسجام درونی، ذره 
ای مســامحه و کوتاهی نکرده و مسائل داخلی اش را با وحدت و تلاش حل و فصل می کند.به 
گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی ارتش، امیر سرتیپ امیر حاتمی مشاور فرمانده معظم کل 
قوا در امور ارتش در جمع فرماندهان، اساتید و مدیران دانشگاه افسری امام علی )ع(، با تجلیل 
از حضور پرشکوه و دشمن شکن ملت بزرگ ایران در یوم الله 22 بهمن ، این حماسه حضور 
را از مولفه های قدرت، بصیرت، دشمن شناسی و فرصت شناسی ملت دانا، شجاع و آگاه ایران 
دانست.امیر سرتیپ حاتمی با تحلیل و بررسی تحولات اخیر در سطح منطقه و جهان بخصوص 
جنگ غزه و لبنان و تحولات ســوریه خاطر نشان کرد: رژیم صهیونیستی بعد از جنایت علیه 
بشریت در غزه و لبنان تقریبا تمام نقشه ها و طرح های  بلندمدت خود را که طی سالیان دراز 
برای استیلا و گسترش حضور اشغالگرایانه خود برنامه ریزی کرده بود، در مخاطره دید.مشاور 
فرماندهی معظم کل قوا، ناکامی مفتضحانه گنبد به اصطلاح آهنین و 4 لایه پدافندی رژیم در 
مقابل موشک ها و پهبادهای محور مقاومت و ایران، تلفات انسانی و عدم توانایی ارتش این رژیم 
در تحقق اهداف اعلامی در غزه و لبنان، بی آبرویی این رژیم نزد افکار عمومی جهان با کشتار 
مردم بی گناه و از طرفی مقاومت و صبر بی نظیر و تاریخی مردم بی دفاع و مظلوم غزه را مصداق 
بارز شکست خفت بار این رژیم دانست.امیر سرتیپ حاتمی با تشریح شکست و اضمحلال وجهه 
بین المللی رژیم صهیونیستی بعد از جنایات غزه و لبنان، گفت: به لحاظ بین المللی، رژیمی 
که غربی ها مدعی بودند، تنها دموکراسی  واقعی در منطقه است، امروز سران جنایتکارش در 
دادگاه بین المللی لاهه به دلیل ارتکاب به جنایت جنگی محکوم شده و میلیون ها انسان آزادی  
خواه با تظاهرات بر علیه این رژیم خواستار محکومیت و محاکمه اشغالگران متجاوز شده اند.

مشاور فرماندهی معظم کل قوا با بیان اینکه بعد از عملیات طوفان الاقصی تزلزل اساسی در 
پایه های رژیم منحوس صهیونیستی  بوجود آمده و نقاب دموکراسی خواهی و ادعای حقوق 
بشــری از چهره اش فرو افتاده اســت، تصریح کرد: رژیمی که مدعی بود امن ترین مکان برای 
یهودیان دنیاست و مهاجران می توانند برای اقامت به این سرزمین سفر کنند، امروز به ناامن ترین 
نقطه جهان تبدیل شده و با مهاجرت معکوس یهودیان به دلیل شکست رژیم در تامین امنیت 
آنان و فرار شــرکت های تجاری، محتاج کمک های اربابان غربی خود است.وزیر اسبق دفاع با 
تحلیلی از قدرت واقعی ارتش رژیم صهیونیستی در جریان جنگ غزه بیان داشت: افتخار 
ننگین قدرت این رژیم در طول جنگ غزه و لبنان بر این بود که هزاران تن بمب اهدایی 
غربی را بر سر مردم بی دفاع  غزه و لبنان ریخته و بیش از 50 هزار نفر از کودکان، زنان 
و مردم مظلوم را در  مناطق مســکونی، بیمارستانی، مساجد، کلیساها به شهادت برساند 
.امیر ســرتیپ حاتمی  نمونه بارز دیگر شکســت ارتش رژیم صهیونیستی را عدم توانایی 
در آزاد ســازی اســراء در جریان جنگ ، عدم توان در نابود سازی حماس و حزب الله و 
کوچ اجباری مردم غزه و فلســطین از ســرزمین شان  و ورود به جنوب لیتانی دانست و 
افزود: به اعتراف مقامات آمریکایی ، حماس توانســته اســت مجددا از بین جوانان رشید 
غزه تجدید ســازمان و قوا کرده و امروز در جریان آزاد سازی اسرامیدان داری آنها را در 
غزه با اقتدار و انگیزه بیشــتری شاهدیم.مشاور فرماندهی معظم کل قوا با باطل دانستن  
تصــور غربی ها مبنی بر اینکه " ایران در ضعیف تریــن جایگاه خود از زمان انقلاب قرار 
دارد"، تصریح کرد:  قدرت نظامی بومی و قدرت  امنیتی متکی بر مردم در دوره  انقلاب 
اســلامی با تکیه بر ساخت درونی قدرت و عدم وام گیری از قدرت های بیگانه روز بروز  

افزایش می یابد.

رهبر انقلاب در دیدار هزاران نفر از مردم آذربایجان شــرقی ماموریت ویژه به دستگاه های 
تبلیغاتی، رسانه ای، آموزشی و فعالان فضای مجازی تبیین کردند.به گزارش ایسنا، حضرت 
آیت الله خامنه ای صبح امروز در ســالروز قیام عظیــم مردم تبریز در 2۹ بهمن ۱۳5۶ در 
دیدار هزاران نفر از مردم این شــهر، »ایمان، غیرت دینی، پیشــتازی و الگوســازی« را از 
خصوصیات مســتمر مردم آذربایجان و تبریز خواندند و گفتند: مردم با وجود مشــکلات 
و توقعــات به حقی کــه دارند در راهپیمایی عظیم 22 بهمن نشــان دادند که تحرکات و 
تهدیدات نرم افزاری دشمن برای دستکاری افکار عمومی و ایجاد اختلاف و تردید، تاکنون 
بی اثر بوده و همه رسانه ها، صاحبان اندیشه و بیان و قلم، اصحاب هنر و دانش و آموزش و 
آحــاد جوانان فعال در فضای مجازی باید همه توان خود را به میدان بیاورند تا دفاع موفق 
نرم افزاری ملت در مقابل طرح های پیچیده دشمن استمرار یابد.حضرت آیت الله خامنه ای،  
ایمــان و روحیه جوانان امروز تبریز را میراث قیام آفرینان 2۹ بهمن 5۶ خواندند و افزودند: 
جوان امروز، دوســتان و دشمنان را می شناسد و در مقابل عربده های یک نفر از آن طرف 
و زوزه هــای یــک نفر از این طرف، به دور از ترس و انفعال، احســاس قدرت می کند و در 
مقابل حوادثی که افراد کارکشته عرصه سیاست را متزلزل میکند، مثل کوه ایستاده  است.

ایشان آگاهی جوانان آذربایجان از خصوصیات حادثه عظیم 2۹بهمن و بوجودآورندگان آن 
را ضروری برشمردند و این شناخت را مانع غلبه روایت های غلط دشمن بر اذهان خواندند.

رهبر انقلاب از آذربایجان و تبریز به عنوان ســد مستحکم ایران در مقابل تعرض بیگانگان 
یاد کردند و با اشــاره به جمله ای از ســتارخان مبنی بر اینکه »زیر هیچ بیرقی جز بیرق 
ابالفضل العباس نمی روم«، گفتند: تبریزی ها در موارد متعدد با صبر و ایســتادگی و ایمان 
دشــمنان را مجبور به فرار کردند.ایشان با اشــاره به تلاش برخی افراد منحرف و وابسته 
به دســتگاه های رژیم طاغوت برای تبدیل هویت آذربایجان به هویتی غیراسلامی، گفتند: 

آنها با تکیه بر خصوصیات قومی و نگاه ضددینی و اصطلاحاً ســکولار، درصدد تغییر هویت 
حقیقی مردم آذربایجان بودند که ناکام ماندند و در همان دوران، تبریز با تقدیم گوهرهای 
درخشــانی مانند علامه طباطبایی، علامه امینی و اســتاد شهریار، نام و اعتبار ایران را بالا 
برد.حضرت آیت الله خامنه ای، »ایمان اســلامی« و »غیرت دینی« مردم تبریز را دو عامل 
اصلی قیام 2۹بهمن دانستند و گفتند: بزرگی آن قیام فقط به این نیست که رژیم طاغوت 
را مجبور کرد تانک به خیابان ها بیاورد، بلکه عظمت آن حادثه به این اســت که برای همه 
ملت الگو شــد و مردم شــهرهای مختلف را به میدان مبارزه آورد.ایشــان »پیشتازی« در 
مســائل و حوادث مختلف را دیگر خصوصیت مردم تبریز خواندند و گفتند: میراث گرانقدرِ 
ایســتادگی، احساس توان و قدرت و دوری از انفعال که امروز در دیار آذربایجان می بینیم، 
یادگار آن دوران اســت و باید برای پیشرفت کشــور به آن تکیه کرد.»الگوسازی« از دیگر 
ویژگی های مردم تبریز بود که رهبر انقلاب در تبیین آن به تجلیل از شــهدای گرانقدری 
مانند ثقه الاسلام، شــیخ محمد خیابانی، ستارخان، باقرخان و شهیدان سرافراز آذربایجان 
در دفاع مقدس از جمله شــهیدان باکری پرداختند.حضرت آیت الله خامنه ای پیشــتازی 
تبریــز بعد از اصفهان را در تقدیم تعدادی زیادی از علمای بزرگ یادآور شــدند و گفتند: 
این دو شهر در پرورش علمای برجسته، نمونه هستند.ایشان سطح توان دفاعی ایران را در 
مقابل تهدیدات ســخت، عالی خواندند و گفتند: دوستان و دشمنان ما هم این واقعیت را 
می دانند و ملت هم از این لحاظ احســاس امنیت می کند.حضرت آیت الله خامنه ای تأکید 
کردند: بنابراین، مســئله امروز ما تهدید سخت افزاری دشمن نیست بلکه تهدید نرم افرازی 
اســت.رهبر انقلاب، معنای تهدید نرم افزاری را دســتکاری افکار عمومی، ایجاد اختلاف و 
ایجاد تردید در »محکمات انقلاب اســلامی و ضرورت پایداری در مقابل دشمن« دانستند 
و گفتند: بدخواهان به این نتیجه رســیده اند که راه فائق آمدن بر ملت ایران و عقب راندن 

جمهوری اســلامی از مواضع قدرتمندانه خود، بکارگیری تهدیدهای نرم افزاری اســت که 
البته تا امروز موفق نبوده و نتوانســته اند با وسوسه های خود، ملت و جوانان ایران را از عزم 
و حرکت بازدارند.ایشــان راهپیمایی عظیم 22 بهمن را نشــانه ای آشکار از کارساز نبودن 
تهدیدهــای نرم افزاری خواندند و افزودند: حضور با شــکوه و با عظمت آحاد مردم آن هم 
پس از گذشت 4۶ سال از پیروزی انقلاب، امری بی نظیر در دنیا است و مردم نشان دادند 
که مشــکلات و توقعات بحقی که دارند، مانع حضور آنها برای دفاع از انقلاب نمی شــود.

حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر استمرار مقابله با نیرنگ های دشمن، گفتند: مسئولان 
دســتگاههای تبلیغاتی و آموزشی و رسانه ای، صاحبان بیان و قلم، اصحاب دانش و هنر و 
آحاد جوانان فعال در فضای مجازی، نقاط مورد توجه دشــمن برای نفوذ در افکار عمومی 
را شناســایی و آنها را با تولید محتوا و فکر و اندیشــه مسدود کنند.ایشان دفاع نرم افزاری 
در شــرایط کنونی را مهمتر از دفاع ســخت افزاری برشمردند و در تبیین علت این اهمیت 
گفتند: نقص در دفاع ســخت افرازی با دفاع نرم افزاری قابل جبران است همچنانکه تاکنون 
بارها این کار انجام شــده اما مشکلات نرم افزاری با ابزارهای سخت افزاری قابل رفع نیست.

رهبر انقلاب، جوانان را برای تقویت دفاع نرم افزاری، به انس با مفاهیم و ویژگی های انقلاب 
و بیانــات امام بزرگوار توصیه کردنــد و افزودند: انقلاب ما به معنی حقیقی، مبارزه »نور با 
ظلمت« و »حق با باطل« و در صدد اعتلاء ملت ایران و عظمت بخشی به آینده آن و نشان 
دادن هویت ملی بوده است.ایشــان با اشــاره به پیشرفت در مســیر تحقق اهداف انقلاب، 
افزودند: البته ما هنوز به اهداف انقلاب به طور کامل دســت نیافته ایم و در زمینه عدالت، 
رفع شکاف های اجتماعی و بعضی مسائل دیگر دشواری هایی داریم که باید با تلاش بیشتر 
عقب ماندگی ها را جبران کنیم اما انقلاب توانســته هویت مستقل خود را به عنوان پایگاهی 
عظیم و امیدبخش برای ملتهای منطقه و حتی فراتر از منطقه حفظ کند و علت عصبانیت 
مســتکبران و اســتعمارگران جهان و عناصر پلید جنایتکار نیز، توانایی جمهوری اسلامی 
در ماندگاری و ایســتادگی و نشان دادن مشــت محکم خود به آنها است.حضرت آیت الله 
خامنه ای برخی تحلیل ها مبنی بر دشمن تراشــی ملت ایران برای خود را نادرست خواندند 
و گفتند: دشــمنی دستگاههای سیاستگذار آمریکای جبّار بخاطر »مرگ بر آمریکا« گفتن 
نیســت بلکه ریشــه در این واقعیت دارد که ایران با همت و فداکاری مردم توانسته از یوغ 
اسارت استعمارگران خارج شــود و زیر بار تحمیل های آنها نرود.ایشان سخنان زورگویانه 
آمریکایی هــا و مطالبه تصرف یا به نام زدن بخشــی از کشــورها را جلوه ای از باطن 
زشــت، خشن، غارتگر و سلطه گر مســتکبرین و شــبکه پیچیده صهیونیسم خواندند 
و افزودنــد: آنهــا نمی توانند این واقعیــت را تحمل کنند که ملت ایران با ایســتادن 
روی پای خود و اعتراض به ظلم و تجاوز آنها، حکومتی تشــکیل داده که با گذشــت 
4۶ ســال، روز به روز قوی تر شده اســت.رهبر انقلاب، مخاطب اصلی سخنان خود را 
جوانــان ایران خواندند و خطاب به آنان تأکید کردند: امروز مســئولیت شــما حفظ 
روحیه انقلابی، تقویت پیشــرفت و حرکت در راه رســیدن به اهداف انقلاب اســت.

حضرت آیت الله خامنه ای همچنین با گرامیداشــت یاد امام جمعه شهید و فقید تبریز 
مرحوم آل هاشــم و استاندار جوان و انقلابی آذربایجان شرقی و همه شهیدان حادثه 
تلخ ســقوط بالگرد شهید رئیســی و همراهان، حضور آقای پزشــکیان در این دیدار 
را نشــانه خوی مردمی رئیس جمهور دانســتنددر ابتدای این دیدار حجت الاســلام 
والمســلمین مطهری اصــل نماینده ولی فقیه در اســتان آذربایجان شــرقی و امام 
جمعه شــهر تبریز ضمن گرامیداشت یاد شــهیدان خدمت با تأکید بر تمامیت ارضی 
ایران زمین و همســایگان آن، مرز آذربایجان شرقی را مرز همدلی، دوستی، آرامش و 
مبتنی بر امنیت پایدار خواند.حجت الاســلام و المســلمین مطهری همچنین گزارشی 
از اقدامــات فرهنگی، علمی، سیاســی و اجتماعی نهاد نماز جمعه را در این اســتان 

کرد. بیان 

وزیر امور خارجه کشورمان گفت: ما بر این باوریم که امنیت دریاها نباید ابزاری برای فشار یا 
اعمال نفوذ قدرت های فرامنطقه ای باشــد، بلکه باید نتیجه همکاری کشورهای منطقه باشد.

به گزارش خبرگزاری مهر، ســیدعباس عراقچی وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران در 
هشــتمین کنفرانس اقیانوس هند  مسقط به سخنرانی پرداخت.متن سخنرانی به شرح ذیل 
است:عالیجنابان، حضار محترم، دوستان گرامی،امروز در سرزمینی گردهم آمده ایم که قرن ها 
به عنوان پلی میان شــرق و غرب، میان تمدن های بزرگ و ملت های دور و نزدیک شــناخته 
شــده اســت. عمان، میزبان فرهیخته ما، از دیرباز نه فقط یک بازیگر اقتصادی، بلکه نمادی 
از تعامل، گفتگو و دیپلماســی ســازنده در منطقه اقیانوس هند بوده است. این منطقه، که 
همواره در مســیر تحولات جهانی قرار داشته، امروز نیز نقشی تعیین کننده در آینده اقتصاد 
بین المللی ایفا می کند.دریاها در طول تاریخ، همواره بیش از آنکه مرزهای جغرافیایی باشند، 
دروازه های اتصال تمدن ها بوده اند. اقیانوس هند از هزاران ســال پیش تاکنون، نه فقط یک 
پهنه آبی، بلکه شاهراهی برای تجارت، تبادل فرهنگ و توسعه تمدنی بوده است. این مسیر، 
بازرگانانی را از ســواحل هند به آفریقا، از جزایر اندونزی به خلیج فارس، و از ایران به دریای 
ســرخ پیوند داده است. در روزگاری که جاده های زمینی طولانی و ناامن بودند، این اقیانوس 
بــود که اقتصادهــای نوظهور را به هم متصل می کرد و فرصت هــای جدید خلق می کرد.اما 
امروز، جهان دستخوش تغییراتی بنیادین شــده است. سرعت تحولات اقتصادی و فناورانه، 
وابســتگی کشورها به مســیرهای تجاری جدید و نیاز به امنیت و همکاری منطقه ای، بیش 
از گذشــته اهمیت یافته است. در چنین شــرایطی، دیگر نمی توانیم به مسیرهای سنتی و 
الگوهای قدیمی تجارت بســنده کنیم. ما باید آینده ای را طراحی کنیم که در آن، اقیانوس 
هند نه فقط یک مسیر ترانزیتی، بلکه یک قطب همکاری های راهبردی و اقتصادی باشد. این 
همان فلســفه ای اســت که در پس عنوان کنفرانس امسال، یعنی »سفر به افق های جدید 
مشــارکت دریایی« نهفته اســت. این عنوان، نه فقط یک شــعار، بلکه بیانگر یک ضرورت 
تاریخی برای همه کشــورهای منطقه است.جمهوری اســلامی ایران با درک این تحول، 
سیاســت »دریامحور« را در اولویت استراتژیک توســعه خود قرار داده است. کشوری که 
بیش از 5۸00 کیلومتر خط ساحلی دارد —4۹00 کیلومتر آن در جنوب، در امتداد همین 
اقیانوس پهناور—نمی تواند نســبت به آینده آن بی تفاوت باشــد. توسعه اقتصاد دریامحور، 
تنها یک انتخاب برای ایران نیســت؛ بلکه یک الزام است. ما دریافته ایم که سواحل ما، نه 

فقط مرزهای طبیعی کشــور، بلکه دروازه های اتصال ایران به اقتصاد جهانی هســتند. از 
این رو، دولت چهاردهم جمهوری اســلامی ایران یک برنامه جامع و عملیاتی برای توسعه 
بنادر، حمل ونقل دریایی و ایجاد زنجیره تأمین منطقه ای تدوین کرده اســت.در این میان، 
ســواحل مکران، جایگاهی ویژه دارند. این ســواحل، که قرن هــا از ظرفیت های طبیعی و 
اقتصادی آن ها غفلت شــده بود، امروز به یکی از اولویت های توســعه ملی تبدیل شده اند. 
»بهشــت گمشــده« مکران، امروز باید به قطب اقتصادی آینده ایران و منطقه بدل شود. 
دولت جمهوری اســلامی ایران، با تکیه بر این راهبرد، چهار هدف کلیدی را برای توسعه 
این منطقه تعیین کرده است:نخســت، تقویت اقتصادهای بومی و محلی، ایجاد اشــتغال 
پایدار برای جوامع ساکن در این مناطق، و حمایت از صنایع کوچک و متوسط که بتوانند 
در زنجیره تأمین منطقه ای ایفای نقش کنند.دوم، توســعه زیرساخت های انرژی، با تأکید 
بر انرژی های تجدیدپذیر. ما دریافته ایم که اقتصاد آینده، اقتصادی وابســته به انرژی های 
پایدار و پاک اســت. ســرمایه گذاری در فناوری های جدید انرژی و کاهش وابســتگی به 
منابع فســیلی، نه تنها از نظر زیست محیطی ضروری اســت، بلکه از نظر اقتصادی نیز به 
رقابتی تر شدن این منطقه کمک خواهد کرد.سوم، تکمیل راهگذرهای بین المللی و تقویت 
مســیرهای مواصلاتی. ایجاد شبکه ای از مســیرهای ریلی، جاده ای و دریایی که ایران 
را به دیگر کشــورهای منطقه و فراتر از آن متصل کند، یکی از ارکان کلیدی سیاست 
دریامحور ماســت.و چهارم، جذب ســرمایه گذاری داخلی و خارجــی، به عنوان نیروی 
محرکه توســعه اقتصادی. هیچ اقتصادی بدون سرمایه گذاری پایدار رشد نخواهد کرد 
و ما از تمامی کشــورهایی که در توسعه این منطقه مشــارکت داشته باشند، استقبال 
می کنیم.امــا هیچ یک از این طرح هــا بدون امنیت پایدار محقق نخواهد شــد. امنیت 
دریایی، امروز بیش از هر زمان دیگری، یک مقوله اساســی برای اقتصاد جهانی است. 
جمهوری اســلامی ایران، در کنار نقــش اقتصادی و تجاری خود، مســئولیت تأمین 
امنیت دریایی را نیز بر عهده دارد. نیروی دریایی ایران، با همکاری کشورهای منطقه، 
به طور مســتمر در عملیات ضــد دزدی دریایی، مبارزه با قاچاق مــواد مخدر، جرایم 
ســازمان یافته و تأمین امنیت کشــتیرانی نقش آفرینی کرده است. ما بر این باوریم که 
امنیــت دریاها نباید ابزاری برای فشــار یا اعمال نفوذ قدرت های فرامنطقه ای باشــد، 

بلکه باید نتیجه همکاری کشــورهای منطقه باشد.

رئیس جمهور گفت: اعتقاد و باور من این است که علم و عالم می تواند مشکل کشور را حل کند وگرنه مشکلات قابل حل نیست.به گزارش ایسنا، مسعود 
پزشکیان امروز - دوشنبه 2۹ بهمن ماه - در سی امُین جشنواره تحقیقات و فناوری علوم پزشکی رازی، بیان کرد: خوشحالم که خدمت شما هستم، 
بسیاری از عزیزان در اینجا استاد من هستند و برای تعدادی هم بنده معلمی کردم.وی ادامه داد: اعتقاد و باور من این است که علم و عالم می تواند 
مشکل کشور را حل کند وگرنه مشکلات قابل حل نیست. من با تمام وجود به این معتقد هستم. در گفت وگویی که بین ملائک و خدا در قرآن اتفاق می 
افتد و خدا می فرماید می خواهم در زمین خلیفه انتخاب کنم. فرشتگان می گویند کسی را می خواهید خلیفه کنید که در زمین می خواهد خلاف کند و کشت و کشتار کند. خدا می گوید 
من چیزی را می دانم که شما نمی دانید.رئیس جمهور افزود: به آدم تمام اسم ها و رمز ها را یاد می دهد و بعد به ملائک می گوید اگر بلد هستید بگویید. آنچه که انسان را در مقابل ملائک 
بالا برد و آنان را به سجده وادار کرد علم و دانایی بود. ارزش علم در این باور از هرچه بالاتر است. آنچه که انسان را در هستی خلیفه و برتر می کند دانایی و علم است. اگر ما بخواهیم به جایی 
برسیم که کار خدایی کرده و مشکلات را حل کنیم، باید به علم تکیه کنیم.رئیس جمهور تصریح کرد: تا جایی که می توان باید پیش رفت. هیچ محدودیتی در علم نیست. در هر قسمتی از علم 
امکان تغییر و اصلاح و دگرگونی است. اگر این باور در ما ایجاد شده و به کسانی که در مسیر شکافتن جهل گام بر می دارند کمک کنیم موفق خواهیم شد. ما منت کش این عزیزان هستیم. 
این عزیزان نیز باید به فکر حل مشکلات جامعه خود باشند. نه اینکه دانایی و علم را در جای دیگر عرضه کنیم. این دانایی و دانش باید در راستای حل مشکلات جامعه بکار گرفته شود. اینکه 

عالم بداند و بتواند و بخواهد که مشکلات جامعه خود را حل کند مسئله بزرگ و والاتری است.

معاون اول رئیس جمهور ترکمنستان را کشوری دوست، برادر و خویشاوند توصیف و تأکید کرد: باید با اراده سران ایران و ترکمنستان در ارتباط با توسعه 
و تعمیق بیش از پیش همکاری ها که ریشه در تمدن، تاریخ و فرهنگ مشترک و دیرینه دو کشور دارد، سطح روابط تجاری و اقتصادی را ارتقاء دهیم.به 
گزارش ایســنا، محمدرضا عارف صبح امروز )دوشنبه( و در حاشیه سومین همایش اقتصادی دریای خزر در دیدار با »خواجه مراد گلدی مراداف« معاون 
رئیس کابینه وزرای ترکمنســتان با اشــاره به اولویت جدی جمهوری اسلامی ایران برای توسعه روابط با کشــورهای همسایه تاکید کرد: در این راهبرد 
ترکمنســتان جایگاه ویژه ای دارد و بهترین تعبیر برای توســعه روابط تهران- عشق آباد را مقام معظم رهبری بیان کردند که ایران و ترکمنستان علاوه بر 

همسایگی، دو کشور خویشاوند هستند. عارف با اشاره به مراودات و رفت و آمدهای دیپلماتیک و سیاسی سران عالی دو کشور خاطرنشان کرد: محدودیتی برای ارتقاء روابط تهران- عشق آباد وجود 
ندارد و امیدواریم تفاهم نامه ها و مذاکرات انجام شده در سفر هیأت ترکمنستان به ایران هرچه سریع تر عملیاتی و نهایی شود.معاون اول رئیس جمهور افزود: پیشنهاد می شود مراودات تجاری دو کشور 
گسترش یابد و تعمیق روابط تجاری و اقتصادی با محوریت بخش خصوصی و تسهیل گری دولت های دو طرف در دستور کار قرار گیرد.عارف همچنین بر توسعه روابط در حوزه انرژی، حمل ونقل، 
ترانزیت و همچنین توسعه گردشگری با توجه به اشتراکات فرهنگی و تمدنی دو کشور تأکید کرد و برگزاری اجلاس خزر را فرصتی بسیار مناسب و راهبردی برای گسترش روابط اقتصادی کشورهای 
حاشیه دریای خزر و همچنین ارتقاء همکاری های دوجانبه برشمرد و گفت: در همایش اقتصادی دریای خزر در تهران توسعه روابط کشورهای حاشیه این دریا در زمینه های تجاری، اقتصادی، 

محیط زیست، گردشگری و سرمایه گذاری بررسی و عملیاتی خواهد شد.

معاون اول رئیس جمهور در دیدار با معاون رئیس کابینه وزرای ترکمنستان:پزشکیان: ما به دنبال جنگ نیستیم، می توانیم از بحران ها بیرون بیاییم

اجلاس خزر فرصتی راهبردی برای گسترش روابط اقتصادی کشورهای حاشیه دریای 
خزر است

عراقچی: امنیت دریاها نباید ابزاری برای فشار یا اعمال نفوذ قدرت های 
فرامنطقه ای باشد
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گزیده خبرگزیده خبر
تأمین نیاز گوشت و مرغ در آستانه ماه رمضان

معاون امور تولیدات دامی وزارت جهاد کشــاورزی از افزایش تولید گوشت قرمز در 
ســال ۱۴۰۳ به ۹۲۳ هزار تن خبر داد و با اشــاره به برنامه های این وزارتخانه برای 
توســعه دام های دومنظوره و افزایش راندمان تولیدمثل در دام سبک، تأکید کرد که 
حمایت از دامداران و بهبود زیرســاخت های پرورش دام می تواند وابستگی کشور به 
واردات را کاهش دهد. محمدابراهیم حســن نژاد - معاون امور تولیدات دامی وزارت 
جهاد کشــاورزی- در گفت وگو با ایســنا، اعلام کرد: یکی از بخش ها و استعدادهای 
مهمی که در کشــور ما وجود دارد بخش دامپروری اســت. سالیانه حدود ۹۲۰ هزار 
تن تولید گوشــت قرمز داریم و در ســال ۱۴۰۳ میزان تولیدات به حدود ۹۲۳ هزار 
تن خواهد رســید. در ســال ۱۴۰۲ میزان تولید گوشــت قرمز کشــور حدود ۹۰۸ 
هزار تن بود که در ســال جاری تا پایان ســال حدود ۱۶ هزار تن به میزان تولیدات 
افزوده می شــود. بخشــی از این تولیدات مربوط به احیای دام بود از این جهت که 
ما از ســال ۱۳۹۹ که در گیر خشکســالی و کمبود نهاده های دامی بودیم تعدادی 
از نهاده هــای دامی ما از بین رفتند اما خوشــبختانه با تلاش دامداران و بر اســاس 
آمارهــای مرکز آمار در ســال جاری جمعیت دام مولد افزایشــی بــوده و به همین 
دلیل هم در ســال جاری روند تولید گوشــت قرمز افزایشی است و به ۹۲۳ هزار تن 
خواهد رســید. وی افزود: ۵۵ درصد این تولید در واحدهای صنعتی و دام ســنگین 
رخ می دهد و بخشــی نیــز در اختیار واحدهای پرواربندی قــرار می گیرد و در این 
واحدها پس از کامل شــدن وزن به کشــتارگاه ها تحویل داده می شود و ۴۵ درصد 
تولید گوشــت قرمز نیز در روســتاها و واحدهای صنعتی صــورت می گیرد و عمدتا 
نیز به گوشت گوســفند مربوط است. برنامه های جهاد کشــاورزی برای خودکفایی 
در تولید گوشــت قرمز معاون وزیر جهاد کشــاورزی با توجه به سخنان وزیر جهاد 
کشــاورزی در جمــع خبرنگاران که به خودکفایی در تولید گوشــت قرمز و تکیه بر 
تولید داخل تاکید کرده بود گفت: یکی از ظرفیت های کشــور در تولید گوشت قرمز 
واحدهای صنعتی ما هســتند. تلاش ما در این زمینه این است که بتوانیم واحدهای 
دام های دومنظوره را در کشــور توســعه دهیم که می تواند در افزایش تولید گوشت 
قرمــز در واحدهای دام ســنگین و صنعتی کمک کند و سیاســت معاونت توســعه 
دام دو منظوره اســت که ظرفیت و اســتعداد تولید گوشت بالاتری دارند. همچنین 
حمایت هایــی که از واحدهای پرواربندی انجام می گیرد که بتوانند دام را با ظرفیت 
نهایی خودش پرورش دهند و به کشــتار برود و دام لاغری کشــتار نشود و این نیز 

یکی دیگر از اقدامات اســت که در حال انجام است.وی افزود: ما در حوزه واحدهای 
دامداری روســتایی نیز با توجه به اینکه ضریــب بره گیری در واحدها معمولا از بعد 
بهداشــتی و تغذیه پایین اســت، یکی از اقدامات ما نیز افزایش ظرفیت بره گیری در 
کشــور  اســت که با توجه به اقدامــات فنی که در حوزه تولیــد مثل در مجموعه و 
در اســتان ها با مشــارکت دامداران صورت می گیرد انجام می شود؛ بنابراین یکی از 
برنامه های مهم در این زمینه، بهبود راندمان تولیدمثل در دام ســبک اســت. کشور 
ما با توجه به وســعت مراتع، ظرفیت بالایی در دام ســبک دارد. بنابراین، لازم است 
برنامه ریزی هایی انجام شــود تا با افزایش بره زایی و ارتقای بره گیری، تولید گوشــت 
قرمز در طول ســال افزایش یابد.کشور ما با توجه به وســعت مراتع، ظرفیت بالایی 
در دام ســبک دارد. بنابراین، لازم اســت برنامه ریزی هایی انجام شــود تا با افزایش 
بره زایی و ارتقای بره گیری، تولید گوشــت قرمز در طول ســال افزایش یابد حســن 
نــژاد افزود: یکی دیگر از روش های افزایش تولید، الحاق ژن های دوقلوزایی به برخی 
نژادهای گوســفند اســت که این پــروژه در حال اجراســت و از ژن های خارجی و 
داخلی در این زمینه اســتفاده می شود که بتوانیم ظرفیت دو قلوزایی و چندقلوزایی 
را در دام افزایش دهیم. این موضوع با مشــارکت دامداران و همکاران در اســتان ها 
انجام می شــود. موضوعاتی که در زمینه بهداشــت دام باید صورت گیرد؛ با همکاری 
دامپزشــکی در حال انجام اســت. تمامی ایــن موارد هم از بعد فنــی و هم از نظر 
تغذیه  ای و بهداشــتی می تواند به افزایــش جمعیت دام کمک کند. همچنین قیمت 
و اقتصــادی بودن پــرورش برای دامداران؛ با افزایش قیمــت، برای دامداران صرفه 
اقتصــادی دارد که بتوانند در این بخش در تولید همت بیشــتری داشــته باشــند. 
موانع و چالش های تولید گوشــت قرمز معاون وزیر جهاد کشــاورزی در پاســخ به 
پرسشــی درباره موانع موجود در مســیر خودکفایی، تصریح کــرد: ما در این حوزه 
موانــع نداریم، بلکه محدودیت هایی داریم که باید برطرف شــوند. یکی از موضوعات 
بســیار مهم، ســرمایه در گردش اســت که واحدهای پرواربندی به شدت به آن نیاز 
دارند و از جمله نیازهای اساسی بخش کشاورزی به ویژه دامپروری است که در این 
خصوص نیز، در سال گذشــته تلاش کردیم با کمک مجلس شورای اسلامی ردیفی 
را مبنی بر کســر یک درصد از قیمت نهاده های وارداتی در بودجه پیش بینی کردیم. 
خوشــبختانه این موضوع در بودجه سال ۱۴۰۳ گنجانده شده بود و در بودجه سال 
۱۴۰۴ نیز تکرار خواهد شــد.  وی افزود: علاوه بر تســهیلاتی که از محل تبصره ۱۸ 

و ماده ۵۲ وجود دارد، در بعد گوشــت قرمز نیز این ردیف بودجه ای در نظر گرفته 
شــد که به تامین ســرمایه در گردش واحدهای پرواربندی بســیار کمک می کند.

معاون وزیر جهاد کشــاورزی، سنتی بودن سیستم های پرورشی، کوچک بودن اندازه 
گله ها و بازده پایین تولید را از دیگر مشــکلات دانســت و اظهار کرد: در دام سبک، 
به دلیل ســنتی بودن روش های پرورش، بازده تولید پایین است. همچنین، نوسانات 
قیمــت نهاده های دامی باعث افزایش هزینه تمام شــده تولید و فشــار اقتصادی بر 
دامداران شــده اســت. تأمین نیاز گوشــت و مرغ در آســتانه ماه رمضان/ تولیدات 
گوشــت قرمزمان افزایش یافته است واردات گوشت قرمز و نقش آن در تنظیم بازار 
حســن نژاد درباره تاثیرگذار بودن یا نبودن واردات گوشت های تنظیم بازاری اظهار 
کرد: به دلیل خشکســالی های وسیعی که در سنوات گذشته تجربه کردیم و افزایش 
قیمت نهاده ها، جمعیت دامی کشــور کاهش یافت و نیاز به واردات برای تنظیم بازار 
و تامین نیاز کشــور مســئله واردات گوشت قرمز بیشتر شــد. با توجه به توسعه ای 
که در صنایع وابســته به گوشت بیشتر شــده بخش صنعت نیاز بیشتری به گوشت 
دارد که بخشــی از گوشت های وارداتی به خصوص از نوع منجمد به بخش صنایع و 
فرآوری اختصاص می یابد و همه ســاله نیز همین اتفاق می افتد. ما هر ســاله نیاز به 
واردات گوشــت منجمد برای تامین نیاز صنایع فراورده های گوشتی داریم همچنین 
با توجه به کاهش جمعیت دام کشــور این گوشــت های وارداتی به تنظیم بازار نیز 
کمک بزرگی می کنند.وی در مورد ضرورت واردات گوشت قرمز توضیح داد: واردات 
گوشــت قرمز با دو هدف انجام می شــود؛ یکی تأمین نیاز مراکز پرمصرف و دیگری 
تنظیم بازار برای خانوارها. واردات گوشــت منجمد، نیاز مراکزی مانند صنایع تولید 
سوســیس و کالباس، پادگان ها، بیمارستان ها و مراکز آموزشی را تأمین می کند. این 
اقدام از ورود این مراکز به بازار گوشــت قرمز خانوار جلوگیری کرده و مانع از ایجاد 
نوســان در قیمت ها می شود.معاون امور تولیدات دامی وزارت جهاد کشاورزی ادامه 
داد: از ســوی دیگر، گوشــت گرم نیز برای تأمین نیاز خانوارها و تنظیم قیمت بازار 
وارد می شــود. هدف این اســت که مردم بتوانند با قیمت مناســب به این محصول 
دسترســی داشته باشــند.تخصیص یارانه به نهاده ها برای تولید ارزان تر معاون وزیر 
در پاســخ به این پرســش که آیــا صحت دارد که مقرر شــده تا بــه جای واردات 
گوشــت، یارانه به دامداران پرداخت شــود، گفت: این موضوع نیازمند بررسی دقیق 
در مراجع ذیصلاح اســت. به طور کلــی، تخصیص یارانه بــه تولیدکنندگان داخلی 
می توانــد انگیزه تولید را افزایــش دهد و موجب احیای واحدهای غیرفعال شــود. 
امــا این تصمیم گیری باید بر اســاس یک سیاســت گذاری جامع انجام شــود تا در 
نهایت بــه نفع تولیدکنندگان و مصرف کنندگان باشــد.وی افــزود: یارانه ای که در 
حــال حاضــر تخصیص می یابد یارانه برای نهاده اســت که نهــاده ای که در اختیار 
دامداران قرار می گیرد، به صورت یارانه ای اســت و در این صورت جهاد کشــاورزی 
به نوعی انتقال دهنده یارانه به مصرف کننده اســت و اگر ما این نهاده های یارانه ای 
را بــه بخش تولید می دهیم به دلیل این اســت که کالای مصرفی با قیمت ارزان در 
اختیار مصرف کنندگان قرار گیرد.حســن نژاد گفت: با نزدیک شــدن به ماه رمضان، 
برنامه ریزی های لازم برای تأمین نیاز بازار برای تولید گوشــت قرمز و ســفید انجام 
شــده است و نیاز کشور از طریق تولیدات داخل تامین می شود و حتی طی یک ماه 
گذشــته برای تکمیل ذخایر شــرکت پشــتیبانی از محل تولید داخل شرکت، اقدام 
بــه خرید از مرغداران کرد و تاکنون بیش از ۱۵ هزار تن گوشــت مرغ خریداری و 
ذخیره شــده اســت در ارتباط با تخم مرغ نیز بیش از نیاز کشور تولید شده و علاوه 
بر آن بیش از ۱۳۵ هزار تن در ســال جاری صادر شــده و تولیــدات ما نیاز داخل 
را تامیــن می کند و مازاد آن نیز صادر می شــود. با نزدیک شــدن بــه ماه رمضان، 
برنامه ریزی های لازم برای تأمین نیاز بازار برای تولید گوشــت قرمز و ســفید انجام 
شــده اســت و نیاز کشــور از طریق تولیدات داخل تامین می شودوی ادامه داد: در 
خصوص گوشــت قرمز با توجه به میــزان تولید داخل و وارداتی که صورت می گیرد 

مشکلی در این زمینه وجود ندارد.

رئیس کل بانک مرکزی با تاکید بر اینکه سهم پرداخت تسهیلات خرد به مردم نسبت به 
کل تسهیلات پرداختی شبکه بانکی در ســالهای اخیر از ۱۱ درصد به ۲۳ درصد افزایش 
یافته اســت، گفت: این موضوع مهم، بســتر ارتقای شــمولیت مالی نظام بانکی را فراهم 
کرده و موجب شــده مردم از تســهیلات بانکی در قالب های گوناگون استفاده کنند که 
همواره مورد تاکید بانک مرکزی و جزو اهداف عالیه این بانک بوده است.به گزارش ایسنا، 
محمدرضا فرزین در همایش »چشــم انداز صنعت لیزینگ و تنظیم گری« با اشاره اصول 
قانون بانک مرکزی و قانون برنامه هفتم توسعه در حوزه شمولیت مالی و استفاده از ظرفیت 
هــای مختلف در این حوزه تصریح کرد: یکی از مهم ترین برنامه های بانک مرکزی موارد 
سودآوری، اقتصادی شدن و تخصصی کردن صنعت بانکداری است و در این راستا ضروری 
است رابطه این صنعت با مردم اصلاح شود. بدین معناکه افراد دائماً در تعامل با نظام بانکی 
هستند لذا ضروری است در جهت ارتقای رضایت مندی مردم و ارائه تامین مالی با کیفیت 
بالا و لازم تلاش شود که البته این امر هدف بزرگی است و امیدواریم بتوانیم اهداف را محقق 
کنیم.رئیس کل بانک مرکزی  با تاکید بر لزوم تخصصی شدن فعالیت بانکها و تنوع بخشی 
در انقعاد عقود مختلف در شبکه بانکی یادآور شد: ضروری است متناسب با نیاز برای هر فرد 
برای تأمین مالی وی از عقد خاصی استفاده شود؛ بر همین اساس، یکی از مشکلات صنعت 
بانکداری آن اســت که بسیاری از نیازهای مردم به ویژه نیازهای خرد، عقد لازم برای آنها 
وجود ندارد. از همین رو، تلاش داریم تا در صنعت بانکداری، تنوع لازم برای ارائه خدمات 
براســاس نیازهای عامه مردم و بنگاه ها، تولیدکنندگان و فعالان اقتصادی فراهم شود.وی 
تأکید کرد: یکی از ضرورت ها در این زمینه پیش بینی عقود جدید در تأمین مالی خانوارها 
در قالب بانک های تخصصی اســت و باید براســاس نیاز مردم، بنگاه ها و فعالان اقتصادی 
برای تامین مالی آنها، عقود مورد نیاز طراحی شود.به گفته رئیس کل بانک مرکزی، امروزه 
بخشی از تأمین مالی دولت برعهده نظام بانکی و بانک های توسعه ای است، اهداف توسعه 
دولت را دنبال می کنند.رئیس هیأت عالی بانک مرکزی در بخش دیگری از سخنرانی ضمن 
تأکید بر حمایت بانک مرکزی از صنعت لیزینگ، توسعه این صنعت را از اهداف توسعه ای 
بانک عنوان کرد و گفت: گسترش و توسعه صنعت لیزینگ برعهده فعالان این حوزه است؛ 

لذا فعالان این باید سند توسعه ای لیزینگ را با محوریت تامین مالی خرد خانوارها با نرخ 
ارزان طراحی کنند و سهم و نقش بانک مرکزی را  نیز در آن مشخص نمایند.  وی با بیان 
اینکه آمارها حاکی از آن اســت که صنعت لیزینگ در ایران، چندان بزرگ نیست، گفت: 
ارزش دارایی این صنعت حدود ۴۰ همت اســت که در قالب ۶۳ شرکت سامان یافته و لذا 
لیزینگ در ایران صنعت بزرگی نیست. این در حالی است که امروزه ارزش برخی بنگاه های 
اقتصادی در حدود ۴۰ یا ۵۰ همت اســت. لذا باید برای توســعه این صنعت چاره اندیشی 
شود.رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه صنعت لیزینگ می تواند در زمینه تأمین مالی 
خرد نقش مهمی را ایفا کند، تصریح کرد: نگاه حاکم بر قوانین و مقررات مرتبط با لیزینگ 
بیشــتر در قالب دســتورالعمل و محدودیت ها بوده و به ظرفیت های توسعه ای آن توجه 
نشده است. برای مثال اختیارات لیزینگ ها تعیین نشده است و این مهم که چرا لیزینگ ها 
باید از نظام بانکی تأمین مالی شوند نیز روشن نیست، علاوه بر این تخصصی شدن لیزینگ 
ها از دیگر نکاتی است که باید در نظر گرفته شود.رئیس هیأت عالی بانک مرکزی در ادامه 
افزود: لیزینگ ها اگر رویکرد تخصصی پیدا کنند حتما می توانند تأمین مالی خرد را برعهده 
بگیرند و بر رشد نقدینگی نیز تأثیرگذار نباشند؛ لذا ضروری است مقررات به این سمت وسو 
حرکت کند تا ضمن رعایت مقررات مربوطه، مجموعه نیازهایی مردم تأمین شــود.فرزین 
تصریح کرد: در صورتی که مجموعه این موارد در قالب قوانین و مقرراتی در بانک مرکزی 
تدوین و به ســرعت نهایی و ابلاغ شــود، در آینده شاهد صنعت رو به رشد خواهیم بود. از 
همین رو فعالان صنعت لیزینگ باید سند توسعه ای آنرا با محوریت تامین مالی خرد خانوار 
با نرخ ارزان طراحی کنند و سهم و وظیفه بانک مرکزی نیز در آن مشخص شود تا خانوارها 
راحت تر و ارزان تر و با وثایق و بروکراسی کمتر تأمین مالی شوند. رئیس کل بانک مرکزی 
ضمن تأکید بر اینکه بانک مرکزی از صنعت لیزینگ حمایت می کند، تصریح کرد: این امر 
از اهداف توسعه ای بانک مرکزی است. اما گسترش و توسعه آن برعهده فعالان این حوزه 
است. از این منظر برگزاری این قبیل نشست ها به توسعه این صنعت کمک ویژه ای می 

کند که ما را در تدوین قوانین و مقررات و تدوین سیاست ها کمک می کند.

صنایع از قطعی برق چقدر خسارت 
دیدند؟

عدم النفع صنایع مســتقر در شهرک ها و نواحی صنعتی ناشی از قطعی برق در سال های ۱۴۰۰ 
تا ۱۴۰۳ به ترتیب ۵.۴ همت، ۶ همت، ۸.۴ همت و ۴۴.۷ همت برآورد شــده اســت.به گزارش 
خبرگزاری مهر، طبق ماده ۲۵ قانون بهبود مســتمر محیط کسب وکار در زمان تشدید ناترازی 
انرژی، واحدهای صنعتی و کشــاورزی نباید در اولویت قطــع برق، گاز یا خدمات مخابرات قرار 
گیرند. همچنین در صورت قطع این خدمات برای واحدهای صنعتی و کشــاورزی، شرکت های 
عرضه کننده برق، گاز و خدمات مخابرات مکلف اند وجه التزام قطع خدمات خود را در متن قرارداد 
خود با واحدهای تولیدی پیش بینی کنند و دولت نیز مکلف به تعیین و اعلام خسارت های وارده 
به شرکت های خصوصی و تعاونی ناشی از دستور قطع موقت جریان برق، گاز یا خدمات مخابراتی 
واحدهای تولیدی اســت. با وجود تصویب آئین نامه اجرایی این ماده در فروردین ۱۳۹۵، اما ماده 
۲۵ همچنان اجرایی نشده و در ردیف مطالبات بخش خصوصی باقی مانده است.این در حالیست 
که با قطعی گسترده برق صنایع از سال ۱۴۰۰ مباحث مربوط به خسارات ناشی از قطعی برق به 
واحدهای تولیدی به انحای مختلف مورد توجه قرار گرفت امروزه تردیدی در تأثیر مستقیم قطعی 
برق بر شاخص های ارزیابی اقتصادی وجود ندارد و دسترسی یا عدم دسترسی به، انرژی یکی از 
مؤلفه های اثرگذار قطعی بر رشد یا رکود فعالیت های اقتصادی محسوب می شود. چنان که برای 
مثال، ارزیابی شــاخص مدیران )خرید شامخ( نشانگر آن است که با بهبود وضعیت دسترسی به 
برق شرایط بنگاه ها مناسب تر شده است؛ به طوری که در ارزیابی این شاخص در مهرماه ۱۴۰۳ 
شــاخص تعدیل شــده بخش صنعت بعد از رکود عمیق ۷ ماهه با بهبود تأمین، برق رشد قابل 
توجهی داشته و از ۴۷.۸ در شهریور به ۵۴.۵ در مهرماه رسیده است؛ در حالی که گزارش های این 
شاخص نشان می دهد از خردادماه به واسطه قطعی برق اغلب کارخانه ها در ظرفیت های پایین تر 
از توان تولیدی فعال بودند همچنین شــاخص مقدار تولید محصولات در مهرماه پس از تعدیل، 
فصلی ۵۲.۱ محاســبه شده و در مقایسه، نسبت به کاهش شدیدی که اکثر بنگاه ها در شهریور 
ماه ۱۴۰۳ داشــتند، بهتر شــده است؛ »تقریباً بعد از چهار ماه رکود پیاپی در تولید کارخانه ها و 
قطعی های گســترده، برق که منجر به تولید در ظرفیت های بسیار پایین تر از توان تولیدی شده 
بود، در مهرماه شرکت ها فعالیت خود را از سر گرفتند اما بسیاری به دلیل افزایش قیمت نهاده ها 

در تأمین مواد اولیه دچار مشکل هستند«.
به طور کلی قطعی برق صنایع تبعاتی را برای بنگاه ها در ســطح خرد و نظام اقتصادی در سطح 
کلان به دنبال دارد برای مثال گزارش های کارشناسی نشان می دهد که چگونه توقف تولید ناشی 
از محدودیت یا قطعی برق صنایع به کاهش رقابت پذیری در اقتصاد منجر می شــود چنان که 
در نمودار زیر قابل مشــاهده است اعمال محدودیت برق در بخش صنعت به افزایش ضایعات در 
تولید می انجامد که این امر قیمت تمام شــده محصول را افزایش می دهد افزایش بیکاری ناشی 
از محدودیت برق، کاهش بهره وری بنگاه را به دنبال دارد و تأثیر در تحویل سفارشات به افزایش 
نارضایتی آنها منجر می شــود. در مجموع، وضعیت تصویر شده موجب کاهش رقابت پذیری در 

اقتصاد خواهد شد.

طلای جهانی با کاهش دلار افزایش 
یافت

قیمت طلا در معاملات روز دوشنبه بازار آسیا، با کاهش ارزش دلار افزایش یافت و سرمایه گذاران 
منتظر جزئیات بیشــتر در مورد طرح های تعرفه ای دونالد ترامپ هستند که می تواند تنش های 
تجاری جهانی را تشــدید کند.به گزارش ایســنا، قیمت هر اونس طلا برای تحویل فوری، با ۰.۶ 
درصد افزایش، به ۲۸۹۹ دلار و ۷۳ سنت رسید. بهای هر اونس طلا در بازار معاملات آتی آمریکا، 
۰.۴ درصد افزایش یافت و به ۲۹۱۲ دلار و ۵۰ ســنت رسید.در حالی که معامله گران، داده های 
اخیر اقتصادی آمریکا را ضعیف تر از حد انتظار ارزیابی کردند، شاخص دلار نزدیک به پایین ترین 

حد در دو ماه گذشته قرار گرفت. دلار ضعیف تر، طلا را برای سایر دارندگان ارز ارزان تر می کند.
»کلوین وانگ«، تحلیلگر ارشد بازار شرکت OANDA در منطقه آسیا و اقیانوسیه، اظهار کرد که 
ضعف دلار و عدم اطمینان در مورد نحوه تعامل دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا با شــرکای 
تجاری مهم در اجرای سیاســت تعرفه تجاری خود، از قیمت طلا حمایت می کند.طبق گزارش 
رویتــرز، ترامپ روز جمعه اعلام کرد که مالیات بر خودروها در دوم آوریل اعمال خواهد کرد. در 
همین حال، آمار روز جمعه نشــان داد خرده فروشی آمریکا در ژانویه، بیشترین میزان کاهش را 
در حدود دو سال داشت که نشان دهنده کندی شدید رشد اقتصادی در اوایل سه ماهه اول است. 
با این حال، معامله گران انتظار دارند که فدرال رزرو تا نیمه دوم ســال جاری، به دلیل نگرانی از 
تورم بالا، نرخ بهره را کاهش ندهد. با توجه به اینکه بحث تعرفه و تورم هنوز برای سرمایه گذاران 
نگران کننده است، طلا همچنان می تواند با توجه به کاهش جریان های امن افزایش یابد. طلا به 
عنوان یک پوشش سنتی در برابر افزایش قیمت ها و عدم قطعیت های ژئوپلیتیکی در نظر گرفته 
می شود. در بازار سایر فلزات گرانبها، بهای هر اونس نقره، پس از اینکه روز جمعه به بالاترین سطح 
خود از ۳۱ اکتبر ۲۰۲۴ رســید، با ۰.۹ درصد افزایش، به ۳۲.۴۱ دلار رسید. هر اونس پلاتین با 
۰.۸ درصد افزایش، به ۹۸۶ دلار و ۸۵ ســنت رسید و هر اونس پالادیوم با دو درصد افزایش، به 

۹۸۰ دلار و ۷۰ سنت رسید.

ابلاغ مصوبه کالابرگ الکترونیکی از 
سوی معاون اول رئیس جمهور

تصویــب نامه هیات وزیران در خصوص تکلیف وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی نســبت 
به حمایت معیشــتی از هفت دهک پایین درآمدی )شصت میلیون نفر( از طریق کالابرگ 
الکترونیکی ابلاغ شد. به گزارش ایســنا، تصویب نامه مصوب جلسه مورخ ۲۱/۱۱/۱۴۰۳ 
هیــات وزیران در خصوص »تکلیف وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی نســبت به حمایت 
معیشتی از هفت دهک پایین درآمدی )شصت میلیون نفر( از طریق کالابرگ الکترونیکی« 
طی نامه شــماره ۱۸۰۹۶۰ در تاریخ ۲۴/۱۱/۱۴۰۳ توسط معاون اول رئیس جمهور ابلاغ 

شد.

تصمیم جدید جامعه کارگری 
در تعیین دستمزد اعلام شد

رئیس کمیته مزد از تصمیم جدید جامعه کارگری در تعیین حداقل دســتمزد خبر 
داد و گفت: در تعیین حداقل دســتمزد ۱۴۰۴ تصمیم داریم درصد اعلام نشــود و 
فقط رقم دســتمزد شفاف گفته شود.محســن باقری، رئیس کمیته مزد و نماینده 
جامعه کارگری از کانون عالی شــورای اسلامی کار در گفتگو با خبرنگار مهر درباره 
وضعیت تعیین دســتمزد کارگران در سال ۱۴۰۴ گفت: در تعیین حداقل دستمزد 
۱۴۰۴ تصمیم داریم درصد اعلام نشود و رقم دستمزد شفاف گفته شود.وی افزود: 
ممکن است درصد افزایش مزد مثلًا ۳۰ درصد باشد اما با توجه به پایه حقوق پایین 
جامعه کارگری در تعیین عدد دســتمزد رقم کوچکی می شــود.رئیس کمیته مزد 
گفت: ولی همین که از سوی یک مقام رسمی دولتی اعلام می شود دستمزد امسال 
۳۰ درصد افزایش یافت، نه فقط بخش خصوصی که نهادهای دولتی هم تحت تأثیر 
منفــی آن قرار گرفته و تبعات اقتصادی زیادی از جمله افزایش هزینه های حمل و 

نقل و … را به دنبال دارد.

بر 

اســاس گزارش بانک جهانی اشتغال غیررســمی حدود ۶۰ درصد از کل اشتغال در ایران را تشــکیل می دهد.به گزارش خبرنگار مهر، اقتصاد 
غیررسمی به فعالیت های اقتصادی اطلاق می شود که خارج از چارچوب قانونی و رسمی صورت می گیرند. این فعالیت ها در حساب های ملی ثبت 
نمی شوند و معمولاً شامل مشاغل بدون مجوز و فاقد پوشش بیمه و مالیات هستند. مشاغل غیررسمی معمولاً فاقد قرارداد رسمی، بیمه اجتماعی 
و حقوق بازنشستگی بوده و عموماً در حوزه های خدمات، تولید و بازرگانی فعالیت می کنند. این مشاغل به دلیل عدم ثبت، قانونی در آمار رسمی 
لحاظ نمی شوند. مشاغل خرد و سنتی، دست فروشان، مشاغل آزاد و فریلنسینگ و مشاغل مرتبط با کشاورزی و صنعت.این بخش از اقتصاد بخش 
قابل توجهی از فعالیت های اقتصادی را شــامل می شود و از طریق رقابت ناعادلانه با مشاغل غیررسمی باعث کاهش کیفیت و پایداری مشاغل 
رسمی می شود؛ کاهش درآمدهای مالیاتی دولت و کاهش ارائه خدمات عمومی و بی نظمی و اختلال در بازار بر مشاغل رسمی نیز تأثیرات قابل 
توجهی دارد.طبق مطالعات معاونت بررسی های اقتصادی اتاق بازرگانی تهران، اندازه گیری اقتصاد غیررسمی دشوار است و اغلب از شواهد مربوط 
برای تخمین اندازه آن استفاده می شود. بر اساس داده های مجمع جهانی اقتصاد بیش از نیمی از نیروی کار جهان در مشاغل غیررسمی مشغول به کار هستند صندوق بین المللی پول نیز 

آماری ارائه داده است که بر مبنای آن حدود ۶۰ درصد از کارگران در مشاغل غیرقانونی مشغول به کار هستند

یک مقام مسئول در سازمان تأمین اجتماعی گفت: محدودیتی برای بیمه مشاغل ورزشی وجود ندارد. در زمینه 
مشاغل نوین و مجازی تسهیلگری کردیم و برخی سخت گیری ها از جمله کد کارگاهی و … را برداشتیم.به گزارش 
خبرگزاری مهر، محســن میرصدری رئیس کمیسیون کســب وکارهای نوین و دانش بنیان اتاق ایران در نشست 
کمیسیون کسب وکارهای نوین و دانش بنیان اظهار کرد: مشکلات مربوط به تأمین اجتماعی، همچنان گریبان گیر 
مشاغل ورزشی است و به دلیل عدم برقراری بیمه، بسیاری از فعالیت ها در صنعت ورزش، به طور رسمی، شغل 
محســوب نمی شوند.بر اســاس اعلام اتاق ایران، میرصدری ادامه داد: ما موضوع طبقه بندی مشاغل ورزشی را از 
طریق کمیسیون پیگیری کردیم و این طبقه بندی با همکاری تشکل های ورزشی انجام شده است. در حال حاضر 
نیاز به صدور گواهی صلاحیت حرفه ای در قالب قانون داریم. هدف این اســت که بتوان افرادی را آموزش داد تا 
آن ها به صورت رسمی، فعالان حرفه خود را آموزش دهند.او با تأکید بر اینکه فعالیت در زمینه تجهیزات ورزشی 

به سیستم های نوین تأمین مالی نیاز دارد، افزود: این صنعت به ایجاد زیرساخت های دیجیتالی مناسب در زمینه هوش مصنوعی و اینترنت اشیا نیاز دارد. باشگاه داران ورزشی هنوز در قالب 
کسب وکارهای سنتی فعالیت می کنند. برای به روزرسانی و ورود فناوری های نوین به این بخش، علاوه بر فرهنگ سازی، نیازمند اصلاح قوانین هستیم.

محدودیتی برای بیمه مشاغل ورزشی وجود نداردسهم ۶۰ درصدی اشتغال غیررسمی از کل اشتغال ایران

رئیس کل بانک مرکزی:

سهم پرداخت وام های خرد ۲ برابر شده است
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رئیس شورای اســامی شهر تهران بااشاره به مطالعات کامل انجام 
شــده درخصوص تراموا در تهــران گفت: قطعا بــا ارائه مطالعات 
متخصصین اعضای شورا بررســی های دقیقی را انجام خواهند داد 
و در نهایت نظر خود را اعام خواهند کرد. به گزارش ایسنا، مهدی 
چمران پیش از آغاز یکصد و هفتاد و نهمین جلســه علنی شورای 
اسامی شــهر تهران در جمع خبرنگاران در تشریح دستور جلسه 
امروز شــورا گفت: در ابتدای جلســه امروز نطق پیش از دستوری 
توســط یکی از اعضای شورا قرائت خواهد شد و پس از آن گزارشی 
از ســوی معاونت خدمات شهری شهرداری تهران در ارتباط با ایام 
اربعین در کربا ارائه خواهد شد. البته پیش تر این گزارش در شورا 
ارائه شده بود اما با توجه به تاش هایی که در حوزه خدمات شهری 
انجام شده و نیاز به تبیین آنها بود مقرر شد که این وقت در اختیار 
حوزه قرار بگیرد. وی افزود: در ادامه جلســه نیز موضوع اماکی که 
به اشخاص حقیقی و حقوقی از سوی شهرداری تهران واگذار شده 
است پرداخته خواهد شد تا در خصوص ثبت این اماک و چگونگی 
برخــورد با آن تصمیمات لازم در قالب این لایحه اتخاذ شــود. دو 
گزارش حسابرســی نیز در جلســه امروز مورد بررسی قرار خواهد 
گرفت. وی در خصوص ابتدای مهر ماه و آغاز بکار مدارس و کنترل 
ترافیک سطح شهر تهران گفت: در ابتدای مهر ماه کمیته استقبال از 
مهر تشکیل می شود و امسال نیز فعالیت های خود را از ابتدای مهر 
آغاز کرده و تاش شده که ترافیک روانی در ابتدای مهر ماه داشته 
باشیم. ورود دانش آموزان و دانشجویان به مراکز آموزشی در ابتدای 
مهر ماه موجب ایجاد ترافیک می شود. البته امسال از سوم مهر ماه 
شاهد فشرده تر شدن ترافیک بودیم و امروز نیز ترافیک مناسبی را 
در سطح شهر تهران شــاهد نبودیم. چمرا درباره وضعیت حمل و 
نقل عمومی پایتخت نیــز گفت: تاش ها و اقدامات خوبی همچون 
ورود ۹۷ دستگاه اتوبوس تحویل گرفته شده از وزارت کشور بوده ایم 
و مدیرعامل شــرکت اتوبوسرانی نیز اعام کرده طی دو مرحله ۴۰ 
دستگاهی از اتوبوس ها به زودی وارد خط خواهند شد که امیدواریم 

با این تاش ها شاهد بهبود و کنترل ترافیک در شهر تهران باشیم.
وی در خصوص موضوع احداث دروازه در شــهر تهران نیز گفت: از 
اســاتید معماری و پیشکسوتان این حوزه و همکارانمان در دانشگاه 
دعوتی انجام شــد و بحث گسترده ای شــکل گرفت. در خصوص 
اینکه این دروازه در کجای شــهر تهران جانمایی شــود یا به جای 
آن میدان ساخته شود بحث های زیادی شکل گرفت. لذا مقرر شد 
در جلسه ای دیگر جمع بندی و دستور کار این موضوع تبیین شود. 
وی در خصوص احداث آرامستان در نقاط مختلف شهر تهران گفت: 
در خصوص احداث آرامســتان در نزدیکی کوه بی بی شهربانو هنوز 
بررســی های دقیق انجام نشــده، چهار یا پنج نقطه به عنوان محل 
احداث آرامستان ها در نظر گرفته شده ولی باید بررسی دقیق صورت 
بگیرد. این آرامســتان ها با هدف دسترسی ساده تر مردم در سطح 
پهنه شــهر تهران از جمله شمال غرب، شمال شرق و شرق تهران 
مقرر است که احداث شود و نقاطی نیز در نظر گرفته شده اما هنوز 
بررســی دقیق انجام نشده است. رئیس شورای اسامی شهر تهران 
در پاسخ به سوال ایسنا در خصوص بررسی خطوط پیشنهادی برای 
احداث تراموا در شهر تهران گفت: مطالعات کاملی در این خصوص 
انجام شده اما هنوز به شورای شــهر تهران به صورت مکتوب ارائه 
نشده است. قطعا با ارائه مطالعات متخصصین به همراه اعضای شورا 
بررسی های دقیقی را انجام خواهند داد و در نهایت نظر خود را برای 

احداث تراموا در شهر تهران اعام خواهند کرد.

رئیس شورای شهر تهران تاکید کرد

بررسی مطالعات احداث تراموا در 
شورای شهر تهران

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

کتاب طلوع زندگی !

چری iCar03؛ شاسی بلند برقی با قیمت ۲۱ هزار دلار
شاســی بلند جدید چری iCar ۰3 با ۱۸۴ اســب بخار قدرت و توان پیماش ۵۰۰ کیلومتر، آستانه قیمت ۲۱ هزار دلار دارد.گفته 
 iCar استفاده خواهد کرد و قدرتش به ۱۸۴ اسب بخار خواهد رسید. تولید انبوه CATL می شــود خودروی جدید چری از باتری
۰3 شــروع شــده و به زودی در دسترس مشتریان خواهد بود. قیمت پایه این خودرو حدود ۲۱ هزار دلار اعام شده است.  برند 
 iCar چند ماه قبل توسط چری تأسیس شده و هدف آن جذب خریداران جوان تر با خودروهای برقی است. سبد محصولات iCar
شــامل هفت خودرو از جمله شاسی بلند، ســدان و حتی مینی ون خواهد بود؛ اما اولین خودروی شرکت که ۰3 نام گرفته یک 
شاسی بلند کوچک و شهری با قوای محرکه برقی است. از نظر طراحی ظاهری باید گفت iCar ۰3 خودرویی جعبه ای با سپرهای 
بزرگ از جنس پاســتیک خاکستری است. شیشه جلو تخت، خط کاپوت بالا و چراغ هایی به شکل حرف i انگلیسی جزو دیگر 
ویژگی های بصری شاخص این خودرو هستند. به نظر می رسد چنین طراحی خشنی بین خریداران چینی طرفداران زیادی دارد 

و قباً خودروسازانی همچون هاوال و بائوجون از آن استفاده کرده اند. 

سرمربی الهلال به موضوع اختلاف با نیمار واکنش نشان داد
سرمربی پرتغالی الهال بعد از پیروزی در جام حذفی به گمانه زنی ها درباره اختاف نظرش با نیمار واکنش نشان داد و آن را رد 
کرد. به گزارش ایســنا و به نقل از سعودی اســپورت، نیمار خرید بزرگ الهال در فصل نقل و انتقالات تابستانی بود. این بازیکن 
برزیلی به استثنای بازی نخست نتوانسته انتظارات را در الهال برآورده کند. او در دیدار اخیر آبی پوشان در جام حذفی به میدان 
نرفت و این باعث شد تا شایعات زیادی درباره اختاف نظر این بازیکن با سرمربی تیم به گوش برسد. ژسوس رسما به اختاف نظر 
با نیمار واکنش نشان داد. این سرمربی باتجربه پرتغالی گفت: من حتی قبل از انتقال نیمار به الهال رابطه خوبی با او داشتم. باید 
تاکید کنم که خط حمله الهال با بازگشت نیمار به شرایط آماده بدنی و روحی متفاوت خواهد بود. او درباره این سوال که چرا 
در دیدار با الجبلین نیمار را در فهرست قرار نداد، گفت: با نیمار صحبت کردم و به من گفت که کمی احساس خستگی می کند 

و به همین خاطر تمرین های خاصی را برای او در نظر گرفتیم تا با آمادگی بیشتری به میدان برگردد. 

پیشنهاد

چهره روز

کتاب پایان رابطه
 The End of the Affair کتاب پایان رابطه بــا عنوان اصلی
اثری از گراهام گرین Graham Greene نویسنده انگلیسی 
اســت که در سال ۱۹۵۱ منتشر شــد. گراهام گرین در 
مجمــوع ۲۲ رمان، ۷ نمایش نامــه، ۱۲ فیلم نامه و چند 
کتاب دیگر از خود به یادگار گذاشــت. این رمان، داستان 
رمان نویســی را روایت می کند که با عشــق قدیمی خود 
روبه رو می شــود و می توان گفت کار مهم نویســنده در 
کتاب، روایت داســتان از زبان فردی بی ایمان اســت که 
تناقض های حیرت آور یک عشــق پرحرارت را به تصویر 
می کشد. عشقی که ایمان در آن نقش مهمی ایفا می کند. 
هنری گراهام گرین در اکتبر ســال ۱۹۰۴ در انگلستان 
به دنیا آمد. وارد دانشــگاه شد و در سال ۱۹۲۵ با مدرک 
لیســانس تاریخ از آکسفورد فارغ التحصیل شد. گرین در 
هفده سالگی دچار افسردگی شدید شد و دوستانش بر این گمان بودند که دیدار وسواس گونه او از مناطق 
حادثه خیز و خطرناک در ســال های بعد شگردی بود برای طفره رفتن و پرهیز از خودکشی که در مذهب 
کاتولیک گناه کبیره به شــمار می آمد. گراهام گرین در سال ۱۹۹۱ به دنبال بیماری خونی ای که داشت 
در سوئیس درگذشت.مترجم کتاب پایان یک رابطه – احد علیقلیان – در مقدمه خود درباره مفاهیم آثار 
این نویســنده می نویســد: در رمان های او مفاهیم خیر و شر مهم تر از زیبایی و برازندگی یا حتی درست 
و نادرســت جلوه گری می کند. از نظر گرین درست و نادرست موضوع آداب دانی اجتماعی یا نوعی قانون 
عرفی و سنتی است که بی  درنگ و اندیشه پذیرفته می شود، اما انتخاب میان خیر و شر انتخاب هولناک و 
مهم و سرنوشت سازی است که یکایک آدمیان با آن روبه رو می شوند. داستان کتاب در لندن و کمی پس 
از جنگ جهانی دوم جریان دارد. تمرکز داستان بر روی رابطه دو شخصیت اصلی تمرکز دارد که عشق و 
نفرت بین آن ها موج می زند. در ابتدا کتاب بسیار ساده و معمولی آغاز می شود و ما با شخصیت های کتاب 

که خیلی به آن ها پرداخته نمی شود، آشنا می شویم. 

علی اکبر صادقی
یکی از پرکار ترین نقاشــان ایرانــی، آقای علی اکبر 
صادقی هســتند. او متولد سال ۱3۱6 در شهر تهران 
است. علی اکبر صادقی در زمینه های مختلف نقاشی 
کار کرده اســت به عنوان مثال او در ســاخت پوستر 
فیلم، طراحی بسته بندی و جلد کتاب ها و گرافیک 
تبلیغاتی کارهای زیادی از خود به جای گذاشته است. 
در اصل او در حوزه سورئالیسم ایرانی نقاشی می کند 
و بیشتر آثار او حاوی اساطیر ایرانی و نمایش دهنده 
فرهنگ ایران است. علی اکبر صادقی از ۵ سالگی کار 
نقاشــی را آغاز نمود. دوران ابتدائی را با موفقیت به 
اتمام رســاند ولی در دوره دبیرستان توجهش بیشتر 
متوجه نقاشــی بود و به درسهای دیگر زیاد اهمیتی 
نمــی داد. در همین دوران بود که در یک مغازه لوازم 
التحریر به خاطر این که وسائل نقاشی می فروخت، به عنوان شاگرد شروع به کار کرد. در در دوران 
دبیرستان زیر نظر آواک هایراپتیان نقاشی آبرنگ را آموخت. در سال ۱33۷ در دانشکده هنرهای 
زیبای دانشــگاه تهران تحصیل خود را ادامه داد. ســپس در سال ۱33۸ سبک ویژه ای را در هنر 
ویترای یا شیشه بند منقوش با حال و هوای سبک ایرانی ابداع کرد. او سال ها به شیوه های گوناگون 
در زمینه های مختلف نقاشی همچون ساختن پوستر فیلم، گرافیک تبلیغاتی، طراحی بسته بندی 
و جلد کتاب کار کرد. صادقی پس از پایان تحصیل از دانشــکده هنرهای زیبا به پیشنهاد کانون 
پرورش فکری کودکان و نوجوانان دست به ساخت چند فیلم نقاشی متحرک زد. وی فعالیت هنری 
را ســال ۱3۵۰ در کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان با فیلم نقاشی متحرک به نام »هفت 
شهر« آغاز کرد و برای این سازمان چند کتاب را تصویرسازی کرد. او در این هنگام در زمینه نقاشی 

متحرک، تصویرگری کتاب، نقاشی آبرنگ و رنگ و روغن چیره دست بود.

فرهنگ

در سال 6۲ به خاطر شــرایط سخت و محدودیت هایی که 
برای نیروهای هوایی به وجود آمده بود، پروازهای اطاعاتی 
و عکسبرداری به شدت محدود شده بودند. از سویی رویکرد 
کل عملیات ها هم بعد از تشکیل قرارگاه کربا به عملیات های 
خیلی بزرگ تغییر پیدا کرده بود و شرایط محدود باعث شده 
بود اطاعات زمینی ما دچار خطا باشــد. در آن روزها گاهی 
فاصله  عکسبرداری ها بیش از دو ماه می شد. به گزارش ایسنا، 
نقــش علم و فنّاوری در دفاع مقدس را باید در نیاز جبهه ها 
به انواع و اقســام مهمات، تجهیزات و ادوات جســتجو کرد. 
در زمان جنگ تحمیلی با تهاجم صدام به خاک کشورمان، 
یک جبهه سیاسی علیه جمهوری اسامی ایران شکل گرفت 
و از همان ماه های اول جنگ، تحریم های ســنگین را علیه 
کشــور تحمیل کردند. از این رو تدارکات نظامی نیازمند توجه به خودکفایی بود. هشــت ســال دفاع مقدس 
سرآغاز مسیری برای پیشرفت، خودکفایی و اتکا به نیروهای بومی بود که در دهه های بعد به اوج خود رسید. 
در روزگاری که جنگی همه جانبه علیه مردم ایران شــکل و شــدت گرفته بود، تحریم های نظامی و اقتصادی 
لطمه های جبران ناپذیری به سازمان دفاعی کشور وارد کرد اما متخصصان جوان این مرز و بوم دست به ابداعات 

و ساخت تجهیزات جنگی زدند که اکنون به ثمر نشسته و گفتمان ویژه خود را در منطقه ایجاد کرده است.
در دنیا پیشرفت های صنعت دفاعی به  عنوان یک ابزار تأمین اقتدار هر کشور، جزو اسناد طبقه بندی  شده سری 
و فوق سری قرار دارد و نمی توان آن را آشکار کرد. این خاصیت دانش و تاکتیک امنیت در دنیا است؛ بر همین 
اساس پیشرفت صنایع دفاعی کشور ورای اطاعاتی است که رسانه ای شود. واضح است که پیشرفت در عرصه 
دفاعی و جنگ افزارسازی بیش از آنکه وابسته به یک شخص باشد متکی بر تفکر و عقانیت و ایمانی است که 

جوانان این مرز و بوم به آن مسلح هستند.

پرنده ای که به کابوس دشمنان تبدیل شد

سه شنبه 30 بهمن 1403  19 شعبان 1446  18 فوریه 2025

    سال بیستم    شماره  5620

۵۰ گله شدن جهانبخش در لیگ هلند
وینگر تیم ملی فوتبال ایران توانست شمار گل هایش را در لیگ هلند به پنجاه گل زده برساند.به گزارش ایسنا در ادامه دیدارهای هفته بیست و سوم لیگ هلند، هیرنفین و 
زووله به مصاف هم رفتند که این دیدار با تساوی یک بر یک به پایان رسید. علیرضا جهانبخش توانست دومین گلش را در این فصل برای هیرنفین به ثمر برساند. این دومین 
گل جهانبخش در لباس هیرنفین بود و باعث شد تا بازیکن ایرانی به رکورد ۵۰ گل زده در لیگ هلند برسد.  جهانبخش در لیگ هلند  NEC نایمخن: ۵ گل )جهانبخش 

همراه نایمخن ۱۲ گل نیز در لیگ دسته دو هلند به ثمر رسانده بود(
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